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Vážení Bzenčané,
doufám, že jste prožili krásné léto. Nám 

na  radnici mírný podzim pomohl třeba 
při realizaci rekonstrukcí ulic Mlýnská, 
K. Klostermanna a  Veselská, které opra-
vujeme za  přispění dotací. Pokud počasí 
dovolí, rádi bychom co nejdříve zahájili 
opravu spojnice ulic Tyršova a Vracovská. 
Další projekty ulic jsou připraveny do příš-
tího roku. V kanceláři nás zase zaměstná-
vá příprava rozpočtu pro rok 2024. V něm 
se kromě nutných oprav dalších ulic, ve-
řejných prostranství a  městských nemo-
vitostí zaměříme také třeba na  územní 
rozvoj a areál zámku.     

Je připravena kompletní rekonstrukce 
objektu č. p.  805 za  účelem zřízení jed-
notky dopravní policie. Dále např. projekt 
na snížení energetické náročnosti objektu 
s mateřskou školou v Kasárnách. Zpraco-
vává se  projekt na  sanaci vnější obálky 
budovy spodní DPS.

Kromě dokončení samotného územního 
plánu je nutno na vymezených lokalitách 
připravit územní studie, na  základě kte-
rých bude možno začít jednat o majetko-

vých vztazích a parcelaci. Následně bude 
možno připravovat infrastrukturu. Rozpra-
covaný územní plán nyní konzultujeme 
s odborníky.

V  případě zámku je připravena in-
vestice do  areálové kanalizace a  řešení 
s  dešťovými vodami. S  tímto záměrem 
čekáme na vyhodnocení žádosti o dota-
ci. Z  větších záměrů je v  pokročilé fázi 
projekt na adaptaci lisovny na  infocent-
rum, v další části připravujeme možnost 
adaptace na  dětskou skupinu. Oboje 
s šancí na obdržení dotací. V první polo-
vině roku by měla proběhnout očekávaná 
sanace čelní fasády hl. budovy včetně 
výměny oken.    

V tématu územního plánu i zámku vůči 
Vám máme dluhy, které bychom v novém 
roce rádi splatili. O  využití zámeckého 
areálu budeme pokračovat ve  veřejné 
debatě. Besedu k  územnímu plánu by-
chom rádi uspořádali na  začátku roku. 
O  termínu Vás budeme informovat ob-
vyklými kanály. Budu se těšit na setkání! 

Závěrem bych rád poděkoval kolegům 
zastupitelům za aktivní přístup a za větši-

nou konstruktivní diskuse v tomto prvním 
roce volebního období. Stejně tak děkuji 
členům finančního a  kontrolního výbo-
ru, kulturní komisi a  SPOZu. Kolegům 
a  kolegyním z  městského úřadu a  jeho 
složek pak děkuji za  práci pod novou 
samosprávou. Vám všem si dovoluji po-
přát poklidné svátky ve společnosti těch, 
které máte nejradši a především opravdu 
pevné zdraví do nového roku.

Erik Ebringer

VÝPISY ZE ZASTUPITELSTVA A RADY
Z  usnesení 6. zasedání Zastupitelstva 

města Bzence konaného 20. 09. 2023
Zastupitelstvo města SCHVALUJE
- Zplnomocnění Rady města Bzenec k za-

jištění zhodnocování finančních prostředků 
na běžném účtu města formou nástrojů Ko-
merční banky a. s., a to nástroji Cash pooling 
a Smart depo.

Zastupitelstvo města UKLÁDÁ
- Radě: Zajistit dodavatele elektrické ener-

gie a plynu pro odběrná místa města, jeho 
organizací a složek. A to pomocí výběrové-
ho řízení. Zastupitelstvo doporučuje fixní typ 
ceny nebo kombinaci fixní a spotové ceny. 
Dobu fixace zastupitelstvo doporučuje jako 
maximálně 1 rok.

Z  usnesení 7. zasedání Zastupitelstva 
města Bzence konaného 14. 11. 2023

Zastupitelstvo města SCHVALUJE
- Koupi pozemku parcel. č. 4799/1 – orná 

půda o  celkové výměře 39731 m2 v  k. ú. 

Vracov, obec Vracov. Kupní cena je dohodou 
smluvních stran sjednána ve výši 50 Kč/m2, 
což k  výměře pozemku činí 1  986.550 Kč. 
Sjednaná cena je v daném místě a čase ce-
nou obvyklou. Poplatky spojené s převodem 
pozemku hradí kupující. 

Z  usnesení 26. schůze Rady města 
Bzence konané 23. 08. 2023

Rada města SCHVALUJE
- Uzavření smlouvy o  dílo mezi objed-

natelem městem Bzenec a  zhotovite-
lem TERRA FLORIDA v.o.s. KRAJINÁŘŠTĺ 
ARCHITEKTI. Předmětem je vypracování 
studie revitalizace bzeneckého zámecké-
ho parku ve  své původní rozloze (spodní 
i  horní část, včetně předpolí zámku, cca 
10,5 ha) za  cenu 615.000 Kč bez DPH. 
Dodavatel byl vybrán jako nejvhodnější 
v  rámci obdržených cenových nabídek 
na 19. schůzi Rady města Bzence.

- Podání žádosti a  realizaci projektu 

„Pořízení nízkoemisních vozidel pro Pečo-
vatelskou službu Bzenec“. Žádost o podporu 
bude předložena do výzvy Národního plánu 
obnovy „Nákup nízkoemisních vozidel pro 
sociální služby II“, poskytovatel dotace je 
Ministerstvo práce a sociálních věcí ČR. Cel-
kové plánované výdaje projektu jsou ve výši 
cca 1,9 mil. Kč vč. DPH, dotace bude v max. 
výši 2  144.000 Kč. Rada města souhlasí 
s dofinancováním způsobilých a nezpůsobi-
lých výdajů akce z rozpočtu města Bzenec 
v plné výši.

Rada města SOUHLASÍ
- Se záměrem dle předložené projektové 

dokumentace „1/54 Bzenec průtah - bo-
dové závady, technická studie“ vypracova-
né 06/2023, a  to za podmínek. Žadatelem 
je spol. SHB, a. s., objednatelem Ředitelství 
silnic a dálnic ČR. Rada města souhlasí s ře-
šením pomocí okružní křižovatky v  lokalitě 
u Desty a v lokalitě na náměstí a s dalšími 

ÚVODNÍ SLOVO STAROSTY
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navrženými opatřeními. Požadavkem rady 
města je pak především řešení křižovatky 
1/54 Zámecká, kdy bude ověřeno řešení po-
mocí okružní křižovatky a dále také požada-
vek realizace malého obchvatu. 

Rada města UKLÁDÁ
- Místostarostovi: Zajistit cenové nabídky 

na  projektovou dokumentaci obnovy povr-
chů lokalit: ul. Sportovní - u parku, J. Plachty, 
plocha za MěÚ, Sokolská - za hřištěm, pro-
poj Krátká a Vracovská, chodníky v Podhájí, 
Za Humny. V návaznosti na vhodné dotační 
programy.

Z  usnesení 27. schůze Rady města 
Bzence konané 06. 09. 2023

Rada města BERE NA VĚDOMÍ
- Obdržený situační výkres možné trasy 

- „Prodloužení cyklostezky Bzenec-Přívoz“ 
od DS-Projekce s.r.o.

- Podnět místostarostky k revizi a regulaci 
reklamních ploch.

Rada města SCHVALUJE
- Cenovou nabídku na  vybudování par-

koviště u  MŠ II, Bzenec – Kolonie, Podhá-
jí od  SYTYS.cz s.r.o. za  nabídkovou cenu 
161.899,14 Kč vč. DPH. 

- Výběr nejvhodnějšího dodavatele v rámci 
výběrového řízení „Bzenec – ulice Veselská 
část A“, a to STRABAG a.s. s nabídkovou ce-
nou 3 887.135 Kč vč. DPH. Uzavření smlouvy 
o dílo s tímto dodavatelem.

- Výběr nejvhodnějšího dodavatele v rámci 
výběrového řízení „Bzenec – ulice Veselská 
část B“, a to STRABAG a.s. s nabídkovou ce-
nou 4 064.064 Kč vč. DPH.  Uzavření smlou-
vy o dílo s tímto dodavatelem.

- Výběr nejvhodnějšího dodavatele v rámci 
výběrového řízení „Bzenec – propustné po-
vrchy ul. Tyršova - Vracovská“, a to DAC Tě-
mice s.r.o. s nabídkovou cenou 1 935.579 Kč 
vč. DPH. Uzavření smlouvy o dílo s tímto do-
davatelem.

- Výběr nejvhodnějšího dodavatele v rám-
ci výběrového řízení „Bzenec – rekonstrukce 
místní komunikace ul. Mlýnská“, a to SYTYS.
cz s.r.o. s nabídkovou cenou 5 887.860 Kč 
vč. DPH. Uzavření smlouvy o dílo s tímto do-
davatelem.

- Výběr nejvhodnějšího dodavatele na pro-
jektovou dokumentaci „Stavební úpravy 
a přístavba městského domu č. p. 807“, a to 
Ing. arch. Vladislava Králíčka. Architektonic-
ká studie: 140.000 Kč bez DPH, dokumenta-

ce pro územní a stavební řízení: 330.000 Kč 
bez DPH, dokumentace pro provádění 
stavby: 280.000 Kč bez DPH. Na DUR+DSP 
a DPS bude uzavřena smlouva po odevzdání 
studie.

- Cenovou nabídku na projektovou doku-
mentaci DVZ pro fotovoltaickou elektrárnu 
do 50 kWp od SOILI – projekce s.r.o. za cenu 
62.200 Kč bez DPH (místo realizace MŠ I, 
Bzenec, Olšovská 1299).

- Umísťování mobilních reklamních pou-
tačů/palet bude podléhat schválení Radou 
města Bzence. 

Z  usnesení 28. schůze Rady města 
Bzence konané 21. 09. 2023

Rada města SCHVALUJE
- Cenovou nabídku na  administraci do-

tace „Fotovoltaická elektrárna ZŠ Bzenec“ 
od Anylopex plus s.r.o. za nabídkovou cenu 
65.000 Kč bez DPH + 1,5% z celkové schvá-
lené částky dotace a 1,5 % z celkové vypla-
cené částky dotace.

- Výběr nejvhodnějšího dodavatele v rámci 
výběrového řízení „Bzenec — rekonstrukce 
veřejného osvětlení“, a  to TESLUX Lighting 
s.r.o. s nabídkovou cenou 2 964.500,16 Kč 
vč. DPH. Uzavření smlouvy o dílo s tímto do-
davatelem.

Z  usnesení 29. schůze Rady města 
Bzence konané 04. 10. 2023

Rada města BERE NA VĚDOMÍ
- Obdržený projektový záměr na akci revi-

talizace objektu č. p. 78 (Dům s pečovatel-
skou službou) od PROJEKTY STAVEB Czech 
Republic s.r.o.; I. Etapa - Zateplení a výměna 
výplní otvorů - cca 5 454.900 Kč, II. Etapa - 
Výměna střechy + zelená střecha + fotovol-
taická elektrárna - cca 3 992.250 Kč. Dále 
cenovou nabídku na  zaměření stávajícího 
stavu objektu - 26.800 Kč bez DPH.

Rada města SCHVALUJE
- Cenovou nabídku na  zaměření stáva-

jícího stavu objektu č. p. 78 (Dům s pečo-
vatelskou službou) od  PROJEKTY STAVEB 
Czech Republic s.r.o. za  nabídkovou cenu 
26.800 Kč bez DPH.

- Uzavření Dohody o poskytování fiktivního 
cash-poolingu pro ekonomicky spjatou sku-
pinu mezi městem Bzenec, Služby města 
Bzenec, p. o. jako klientem a Komerční ban-
kou, a.s. jako bankou. Předmětem smlouvy 
je zařazení zapojených účtů do  nástroje 
fiktivního cash-poolingu, a  tedy možnost 

zhodnocovat finance na účtu p. o. a finance 
na účtu města.

- Uzavření Smlouvy o  používání nástroje 
KB eTrading mezi městem Bzenec jako kli-
entem a Komerční bankou, a. s. (Na Příkopě 
33 čp. 969, 114 07 Praha, IČO: 45317054) 
jako bankou. Předmětem smlouvy je posky-
tování služby nástroje KB eTrading k zhod-
nocování financí města a jeho příspěvkových 
organizací.

Z  usnesení 30. schůze Rady města 
Bzence konané 18. 10. 2023

Rada města SCHVALUJE
- Podání žádosti o  delegování určitého 

rozsahu výkonu státní správy, a  to delego-
vání pravomoci k  rozhodování ve  věcech 
přestupků na poli dopravy z obce s rozšíře-
nou působností Kyjov na obec s pověřeným 
obecním úřadem Bzenec dle §66b odst. 3 
zákona č. 128/2000 Sb., o obcích. 

- Nejvhodnějšího dodavatele opravy stře-
chy kulturního domu, a  to p.  Petra Lužíka 
za  nabídkovou cenu 285 Kč/m2 bez DPH. 
Řešená plocha činí cca 900 m2. 

- Cenovou nabídku na opravu 8 balkonů 
na  Domě s  pečovatelskou službou (Horní 
náměstí 54, Bzenec) od IZOLMONT CZ s.r.o.  

Rada města UKLÁDÁ
- Odboru životního prostředí: Ve spoluprá-

ci se Službami města Bzence, p. o. a lesním 
hospodářem vyhodnotit nutnost ořezu dřevin 
v katastru města a nutný ořez provést. 

- ZŠ a MŠ Bzenec: Zajistit opravu oplocení 
areálu ZŠ a MŠ Bzenec, p. o. dle nižší z ob-
držených cenových nabídek, a to Moravsko-
slezské drátovny a.s. za cenu 376.296 Kč vč. 
DPH. 

Z  usnesení 31. schůze Rady města 
Bzence konané 01. 11. 2023

Rada města SCHVALUJE
- Vypsání veřejné zakázky na dodavatele 

stavby „Stavební úpravy budovy č. p.  805 
pro POL - POINT + služebnu policie ve Bzen-
ci“ dle projektové dokumentace od Ing. arch. 
Regíny Kubrické. 

- Cenovou nabídku na  zpracování archi-
tektonické studie „Dětská skupina, před-
zámčí bzeneckého zámku“ od  Ing.  arch. 
Markéty Grénarové za  nabídkovou cenu 
40.000 Kč. Zhotovitel není plátce DPH. 

- Nejvhodnějšího dodavatele betonového 
oplocení do  zařízení Recyklace Doubrava 
(80bm, výška 2,5 m), a  to Betonové ploty 
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Petr Harašta, za cenu 144.000 Kč bez DPH. 
- Nejvhodnějšího dodavatele výměny ply-

nových kotlů na vytápění městského objektu 
nám. Svobody 75, a to spol. Radmil CZ s.r.o. 
za nabídkovou cenu 326.716 Kč bez DPH. 

- Smlouvu o  zprostředkování burzovních 
komoditních obchodů mezi městem Bzenec 
jako zájemcem a spol. FIN-servis, a. s. jako 
zprostředkovatelem. Předmětem smlouvy je 
vykonání burzovních obchodů zprostředko-
vatelem v rámci zajištění dodávky elektric-
ké energie a plynu pro město Bzenec, jeho 
organizační složky a příspěvkové organiza-
ce, a  to za odměnu 9 Kč/MWh nakoupené 
komodity elektřina a 9 Kč/MWh nakoupené 
komodity plyn. 

- Cenovou nabídku na dotazníkové šetře-
ní mezi žáky, rodiči a zaměstnanci ZŠ a MŠ 
Bzenec, p. o. od spol. www.scio.cz, s.r.o. 

Z  usnesení 32. schůze Rady města 
Bzence konané 15. 11. 2023

Rada města SCHVALUJE
- Uzavření smlouvy o poradenské a kon-

zultační činnosti mezi městem Bzenec jako 
objednatelem a ND agentura s.r.o. jako po-
skytovatelem. Předmětem je zpracování 
a podání žádosti o dotaci v rámci 38. výzvy 
OPŽP „Komplexní úsporné projekty na veřej-
ných budovách“ na  záměr POL-POINT dle 
projektové dokumentace za cenu 14.999 Kč 
bez DPH. Odměna za úspěšné získání dota-
ce je stanovena na 4,9 % bez DPH ze získa-
né dotace, min. však 59.999 Kč bez DPH. 

- Cenovou nabídku na obměnu hardwaru 
(10 ks PC sestav) pro potřeby kanceláří MěÚ 
Bzenec od ELCOMT systems s.r.o. za nabíd-
kovou cenu 238.900 Kč vč. DPH. 

- Cenovou nabídku na drcení stavebních 
sutí v zařízení Recyklace Doubrava od KO-
VOSTEEL Recycling, s.r.o. za  nabídkovou 
cenu 135 Kč/t bez DPH. 

- Uzavření Smlouvy o poskytování služeb 
mezi městem Bzenec jako klientem a  Vše 
pro dětské skupiny s.r.o. Předmětem smlou-
vy je poskytnutí poradenské a  konzultační 
služby v souvislosti s podáním žádosti o do-
taci a administrací projektu a projektové po-
radenství v rámci záměru „Dětská skupina, 
předzámčí bzeneckého zámku“ za celkovou 
částku 350.00 Kč bez DPH. 

DOPRAVNÍ ZATÍŽENÍ BZENCE
Dopravní zatížení města Bzenec na silnici I/54 je srovnatelné 

s dopravním zatížením na silnici I/55 v Petrově, Strážnici, Ve-
selí nad Moravou a Uherském Ostrohu. Právě dopravní zatížení 
silnice I/55 je jedním z důvodů budování dálnice D55, kdy Ře-
ditelství silnic a dálnic zdůrazňuje nutnost snížení dopravního 
zatížení v těchto městech, protože hluk, exhalace a riziko střetu 
vozidla s chodcem či cyklistou jsou v okolí silnice I/55 každo-
denním problémem. Pro město Bzenec však zprovoznění úseku 
D55 5509 Moravský Písek - Bzenec v  roce 2024 bude zcela 
nepochybně znamenat další velmi podstatné navýšení doprav-
ního zatížení a nárůst negativních vlivů na život a zdraví občanů 
našeho města. 

Nadlimitním hladinám hluku, ke kterým se připojuje i  obtě-
žování prachem, zplodinami a vibracemi, jsou občané našeho 
města vystaveni už od roku 2016. Zákon o ochraně veřejného 
zdraví stanovuje, že když není z vážných důvodů možné limi-
ty dodržet, může orgán ochrany veřejného zdraví vydat časově 
omezené povolení pro překračování limitů. To je však možné 
pouze za předpokladu, že vlastník nebo provozovatel komuni-
kace prokáže, že přijme opatření, která hluk nebo vibrace sníží 
na rozumně dosažitelnou míru. Právě takové „časově omezené“ 
povolení vydala Krajská hygienická stanice Jihomoravského 
kraje už dne 10. 2. 2016 a je platné až do konce roku 2025. 

Účinná stavebně technická řešení, jakými jsou protihlukové 
stěny a protihlukové valy, nejsou možná, zbývá tak pouze reali-
zace nejméně čtyřicet let plánovaného jižního obchvatu města. 
Stavba úseku dálnice D55 5509 Moravský Písek - Bzenec ani 
stavba dalšího úseku dálnice D55 5510 Bzenec – Bzenec Pří-
voz, který má být zprovozněn v roce 2033 však s realizací ob-
chvatu města Bzence nepočítá. Smlouvu o dílo na projekt úseku 
D5510 uzavřelo ŘSD teprve v únoru letošního roku, není tedy 
ještě pozdě, ale musíme jednat a musíme jednat rychle.   

ROČNÍ PRŮMĚR DENNÍCH INTENZIT DOPRAVY V  PRA-
COVNÍCH DNECH (RPDI) V DATECH ŘSD Z ROKU 2020: 

Petrov I/55 - 11.409
Strážnice I/55 - 11.700
Veselí nad Moravou I/55 - 13.527
Uherský Ostroh I/55 – 10.530
Bzenec I/54 - 10.374
Moravský Písek II/427 - 6.276
Nedakonice II/427 - 8.892
Vracov I/54 - 8.579
Vlkoš I/54 - 6.591

Radomil Paták
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DALŠÍ OPRAVA ZA NÁMI
Další havarijní oprava na zámku je úspěšně za námi. Tentokrát 

se opravy dočkal portál.  
Po léta přehlížená součást vstupu do hlavní budovy trpěla za-

tékáním dešťových vod přes popraskanou izolaci (IPA) a  nevy-
spádovaným odvodem dešťových vod. Opakovaným působením 
vlhka a mrazu hrozilo nenávratné poškození klenby a při neřešení 
problému pak také statické poškození až nucená demolice.

Postup rekonstrukce:
- kompletní odstranění původního násypu (výplně portálu),
- oprava poškozeného zdiva vyspárováním,
- vyplnění klenby portálu novým násypem - směs vápenného 
   hydrátu s cihelnou drtí v poměru 1:3 při postupném zhutnění,
- vyspádování betonové desky,
- po řádném vyschnutí byla nanesena hydroizolační vrstva,
  která je hlavní odvodňovací částí pro odvod povrchové vody,
- jako poslední proběhla instalace pochozí dlažby na takzva
  né terče, kdy se povrchová voda dostane spárami pod dlažbu 
  na hydroizolační vrstvu a odtud je odvedena pryč z portálu.

Za Obnovu bzeneckého zámku 
Vít Vratislavský a Petr Kalnický Za poskytnuté fotografie děkujeme panu Liboru Kuchařovi.

ZÁKAZ UKLÁDÁNÍ ODPADU MIMO KONTEJNERY!!

Ukládání jakéhokoliv odpadu mimo nádo-
by k tomu určené je přestupkem, za který 
občanům hrozí pokuta do výše 50.000 Kč.

Při naplnění kontejnerů neodkládejte odpady vedle nich, ale vyhledejte jiné nádoby 
v obci, které jsou vám denně k dispozici na 18 sběrných místech v celkovém počtu 92 
nádob, nebo vyčkejte, až bude odpad vyvezen svozovou firmou. Využívejte sběrný dvůr 
odpadů v řádné otevírací době. Na sběrný dvůr nejsou přijímány odpady od právnických 
a fyzických osob oprávněných k podnikání. 

Uložení stavebního odpadu na sběrném dvoře je omezeno!
Usnesení z 16. schůze Rady města Bzence ze dne 3. 5. 2023 – Rada města Bzence 

schvaluje: Omezení množství bezplatně přijímaného stavebního odpadu od občanů měs-
ta Bzence na sběrný dvůr, a to 500 kg/občan/rok. Požadavek na odvoz většího množství 
stavebního odpadu bude řešen skrz Služby města Bzence, p. o. (SMB), kdy bude obča-
nem uhrazena doprava dle ceníku SMB a uložení stavebního odpadu na zařízení „Recy-
klace Doubrava“ za úhradu 300 Kč/t vč. DPH, která bude provedena na pokladně MěÚ 
Bzenec. Za přejímku stavebního odpadu a jeho množství odpovídají SMB. 

Občané města Bzence mají možnost uložení většího množství biologického odpadu 
(pouze ořezy stromů a keřů) na „Recyklaci Doubrava,“ a to vlastní dopravou a po před-
chozí domluvě se SMB.

Lukáš Kyša

PO PRÁZDNINÁCH KLUCI, HOLKY, SPĚCHAJÍ DO NAŠÍ ŠKOLKY 
… a je konec prázdnin a s ním i začá-

tek nového školního roku, který ve školce 
začal již v  pátek 1. září. Někdo si však 
prázdniny chtěl ještě prodloužit, tak 
až  v  pondělí 4. září jsme se  ve  třídách 
mohli přivítat s  většinou známých i  no-
vých tváří. Měsíc září se  nesl v  duchu 

seznamování s  novými kamarády, pro-
středím, ve kterém se děti po další řadu 
měsíců budou pohybovat. Díky nádher-
nému babímu létu se všichni mohli těšit 
z  teplých slunečních paprsků, které lá-
kaly děti na školní zahradu a na vycház-
ky do okolí. Jako každý rok, tak i  letos, 

se  naše školka zapojila do  bzeneckého 
vinobraní. Do krojů se oblékly předškolní 
děti a  s  notnou dávkou odvahy vyrazily 
do průvodu sklidit obdiv a potlesk. Všem 
zúčastněným děkujeme. 

Po vinobraní se všechny bzenecké ma-
teřské školy setkaly při vystoupení sokol-



6

níka s přehlídkou dravých ptáků. Dětem 
bylo umožněno pohladit si výra velkého 
a  opět jsme měli možnost zažít přelet 
sokola nad našimi hlavami. 

Na  konci měsíce září se  již tradič-
ně setkávají rodiče dětí na  zahradách 
školek. Děti v  doprovodu svých rodičů 
mohou strávit příjemné odpoledne plné 
her, zábavy, tvoření, dobrot a hlavně ra-
dosti, že  můžeme trávit čas společně. 
Děkujeme všem maminkám a  tatínkům 
za napečené dobroty, a hlavně za krás-
né společně prožité odpoledne.

Základní škola nabízí své prostory 
i mateřským školám. Od začátku měsí-
ce října se předškolní děti z MŠ I mohou 
těšit z  pravidelného navštěvování pla-
veckého kurzu pod odborným vedením 
plaveckých instruktorů. MŠ III každou 
středu využívá tělocvičnu základní školy. 
Děti zažívají radost při pohybových, mí-
čových hrách a postupně se  seznamují 
s jednotlivým náčiním a nářadím. 

Hvězdičky

Jablíčka

KuřátkaPastelka

V  říjnu bylo zahájeno několik kurzů 
pro předškolní děti. A  to kurz logope-
dický pod odborným vedením Mgr. Mi-
lany Janouškové a  kurz grafomotoriky 
pod odborným vedením Zity Koutné 
a Marcely Hladíkové. A  jako každý rok 
mohou předškolní děti navštěvovat 
kurz angličtiny pod vedením paní uči-
telky Nely Vránové. 

V  polovině měsíce října se  v  mateř-
ských školách uskutečnily netradiční 
třídní schůzky pro předškoláky v  do-
provodu svých rodičů. Nachystáno bylo 
osm stanovišť s  různým zaměřením. 
Rodiče měli tedy možnost představit 
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Ovečky

Zlatíčka

si, co všechno má jejich ratolest před nástupem do základní 
školy umět a znát, a na jaké úrovni jeho dovednosti jsou.

Ke konci měsíce se společně MŠ II a MŠ III vydaly na tajupl-
nou výpravu do volnočasového centra Akropolis v Uherském 
Hradišti, kde navštívily sněžně bílé městečko v podzemí, ne-
minul je tajuplný vesmír či poznávání záhadných zvuků. 

MŠ I se zapojila do technicko-vzdělávacího projektu Malé 
technické univerzity ze Zlína, který rozvíjí technické a logic-
ké dovednosti dětí v  několika lekcích. Děti absolvovaly již 
dvě, a  to Malý stavitel a  Malý architekt. A  také se  zapojila 
do nácviku sletové skladby pro předškolní děti pod názvem 
Mravenci pro XVII. všesokolský slet 2024. Projekt rozvíjí po-
hybovou gramotnost a učí děti lásce nejen k pohybu.

Kolektiv učitelek mateřských škol Bzenec

INFORMACE O DĚNÍ V ZÁKLADNÍ ŠKOLE
Přípravy na  zahájení školního roku 2023-2024 v  základní 

škole byly náročnější, než obvykle, probíhaly dokončovací prá-
ce v  souvislosti s  rekonstrukcí sociálních zařízení a  výměnou 
protipožárních dveří, úklidové práce se zvládaly o víkendech… 
Vše dobře dopadlo a  4. září jsme mohli žáky přivítat v  čisté, 
vyzdobené a částečně zrekonstruované škole.

K  běžné výuce se  prakticky od  prvního týdne přidaly další 
aktivity: jednodenní adaptační kurzy pro žáky 1. a  6. ročníků 
či některé z preventivních programů. Jedním z nich bylo zapo-
jení do kampaně Pěšky do školy – v  rámci Evropského týdne 
mobility. Jednotlivé třídy sčítaly počty kilometrů, které žáci ušli 
do školy pěšky nebo ujeli na kole. Výsledek: 3. místo v rámci Ji-
homoravského kraje. Jako „nejpohyblivější“ byly vyhodnoceny 
třídy 6. A a 6. B, blahopřejeme!

Zapojili jsme se do soutěží a olympiád – tou první byla tzv. 
Ekolympiáda – soutěž s ekologickou tematikou, jejímž pořada-
telem bylo Purkyňovo gymnázium Strážnice. Soutěž se skládala 
ze  znalostního testu, stezky s  různými úkoly a  z  vypracování 
projektu na  téma „bez stromů a  lesů se  neobejdeme.“ Naši 
žáci: Viktor Vlček, Bronislav Raštica a  Sebastian Peška vybo-
jovali v této soutěži krásné druhé místo! Klukům blahopřejeme 
a děkujeme za reprezentaci naší školy.

Další ze soutěží byla Logická olympiáda. V kategorii A (3. – 5. 
ročník) patřili k nejúspěšnějším: Martin Drlík a Tomáš Novák – 
oba dosáhli výsledku lepšího než 75 % účastníků (těch bylo 17 
tisíc). V kategorii B téže soutěže (6. – 9. ročník + víceletá gym-
názia) se  výborně umístili: Ema Staňková, Emílie Hebnarová, 
Monika Drozdyová, Julie Gasnárková a Vojtěch Marčík – opět 
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všichni s  percentilem nad 75 (celkový 
počet účastníků: 25 tisíc).

V Přírodovědném klokanovi pak dosáhli 
skvělých výsledků žáci 9. ročníku: Michal 
Ševčík a Ema Staňková.

Koncem října se  žáci: Michal Ševčík, 
Ludvík Sigmund, Ema Staňková, Mo-
nika Drozdyová, Vojtěch Marčík a  Julie 
Gasnárková zúčastnili celostátní soutěže 
s  názvem Olympiáda mediální gramot-
nosti (OMG). Soutěž je určená žákům 2. 
stupně základních škol a  odpovídajících 
ročníků víceletých gymnázií a jejím cílem 
je zjistit, jak se  žáci dokáží orientovat 
ve  světě současných médií, jak dokáží 
používat kritické myšlení i správně a věc-
ně argumentovat. A výsledek: čtyři z šesti 
soutěžících prokázali lepší znalosti, než 
je celorepublikový průměr. Michal Šev-
čík se  umístil na  33. místě z  celkového 
počtu 11  202 účastníků, čímž si zajistil 
postup do finále. To se konalo 1. prosince 
v  Praze za  účasti největších mediálních 
partnerů -  České televize a společnosti 
O2. Blahopřejeme!

Od začátku září se celá škola připravo-
vala na největší podzimní akci: den ote-
vřených dveří.  Ten se uskutečnil 24. října 
a  pevně věřím, že  úsilí, věnované jeho 
přípravě, stálo za to. Ten den se prostory 
školy oděly do krásných barevných tónů, 
tematika podzimu se potkávala s  tema-
tikou halloweenskou, květinové vazby, 
světýlka či dýně dotvářely příjemnou 
atmosféru. O  tu se  postarali především 
zaměstnanci školy, její žáci i  maminky 

ze SRPŠ. Co jsme nabídli návštěvníkům 
tentokrát? Tvořivé dílny, kvízy, soutěže, 
módní přehlídku, výstavy výtvarných pra-
cí a školních projektů… Možnost zhléd-
nout nebo si dokonce vyzkoušet některé 
chemické a fyzikální pokusy, logické hry 
a hlavolamy… Zúčastnit se haloweenské 
párty v  učebně angličtiny… Zazpívat si 
s nově vzniklými hudebními uskupeními 
žáků i  zaměstnanců… Prohlédnout si 
zrekonstruovaná sociální zařízení i zbru-
su nové vnitřní dveře… Přidat se k pohy-
bovým aktivitám v tělocvičně… Posedět 
u kávy a zákusku (napekli paní učitelky, 
učitelé, správní zaměstnanci, maminky 
i žáci samotní), setkat se s přáteli, rodi-
či spolužáků svých dětí, s  absolventy… 
Zkrátka zažít školu! Všem návštěvníkům 
děkujeme, během pěti hodin jich přišlo 
okolo 700! A  samozřejmě obrovský dík 
pedagogům, správním zaměstnancům, 
maminkám ze SRPŠ.

Začátkem listopadu připravili studen-
ti Střední školy gastronomie, hotelnictví 
a  lesnictví pro žáky 4. tříd program za-
měřený na lesní pedagogiku. 

Akce proběhla v  lese u  areálu školy 
Bzenec-Přívoz. Děti plnily úkoly na sedmi 
stanovištích. Poznávaly stromy, zvířata, 
lovecké psy, zkusily si řezat dřevo a po-
zorovaly sázení stromků.  Akce poučná 
i zábavná... 

Kromě bzenecké Střední školy gastro-
nomie, hotelnictví a lesnictví spolupracu-
jeme i  dalšími středními školami nejen 
z  hodonínského okresu. Především žáci 

osmých a  devátých tříd se  pravidelně 
účastní různých workshopů, které pro ně 
tyto školy organizují, a  které hrají důle-
žitou roli při rozhodování žáků o  vlastní 
budoucnosti.

V  čase uzávěrky zpravodaje již při-
pravujeme akce související s  časem 
předvánočním a  vánočním – Mikuláš-
kou nadílku, celoškolní vánoční zpívání, 
ve  spolupráci se  SRPŠ předvánoční vý-
stavu ručních prací a  řemesel, adventní 
stezku, ples…

A k tomu všemu - hlavně a především: 
učíme, učíme, učíme, vychováváme, 
vzděláváme. 

PhDr. Ilona Tranžíková, Ph.D.
ředitelka ZŠ a MŠ Bzenec
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ROZLOUČENÍ S PRÁZDNINAMI
V rámci naší první celodružinové akce jsme se vydali na školní hřiště. 

Tady na nás čekaly úkoly a vyluštění tajenky – SUPER PRÁZDNINY. Počasí 
bylo opravdu letní, a tak se nám ani nechtělo věřit, že škola už začala.
CESTA ZA KOUZELNÝM KLÍČEM

Tak jako každý rok, i  letos jsme se vydali poznávat okolí naší 
školy. Šipky nás vedly ke klíčům, které skrývaly úkoly. Jejich spl-
nění nám pak odemykalo další část cesty. Počasí vyšlo na jednič-
ku, nálada byla skvělá a nechyběla ani sladká odměna.

Mgr. Ludmila Sotolářová, vedoucí ŠD

PODZIM V LESNÍ ŠKOLCE PETRKLÍČ
Podzim v  lesní školce je obdobím plným barev, zvuků a vůní. 

Toto období přináší mnoho změn a  nových zážitků. Podzim je 
doba, kdy se příroda připravuje na zimní spánek a  lesní školka 
se proměňuje v magické místo plné objevů a dobrodružství. Děti 
se učí rozpoznávat barevné listí, které postupně padá, mají mož-
nost procházet se po  lese, hledat různé druhy listí a  šišek, učí 
se rozlišovat jednotlivé druhy stromů a jejich plodů.

V září jsme oslavili podzim Jablečnou slavností, které se zú-
častnilo 40 rodin. Během slavnosti měly děti možnost si zažít 
moštování a následně ochutnávku čerstvě vylisované šťávy, jab-
lečného kompotu, tvoření pod širým nebem, poznat různé odrůdy 
jablek a ochutnat dobroty upečené z nich. Mohly si také vyzkou-
šet řezání dřeva pilkou.

V  říjnu jsme se potkali při Dýňové slavnosti. Děti i s  rodiči si 
pochutnali na  dýňové polévce a  jiných dobrotách připravených 
z dýní. Děti připravily kompot z dýní pro všechny a samozřejmě 
nechybělo tvoření s  dýňovými semínky a  dlabání dýní. Rodiče 
s dětmi mohli využít připraveného fotokoutku a nechat se i profe-
sionálně vyfotografovat.

V  listopadu jsme se  vydali s  dětmi z  lesní školky na  cestu 
za svatým Martinem. Děti se několik dnů před touto cestou se-
znamovaly s příběhem svatého Martina. Povídali jsme si o překo-
návání strachu ze tmy, o přátelství, o pomoci potřebnému, o od-
vaze, citlivosti a starostlivosti. Děti si vyrobily lucerničku a vydaly 
se na stezku při svíčkách, přičemž na konci je čekala sladká od-
měna, o kterou se podělily se svým kamarádem.
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Milí rodiče, přijměte pozvání do  ma-
teřského centra, která se ponesou v du-
chu vánočního tvoření a  zpívání koled. 
Poslední mateřské centrum tohoto roku 
proběhne ve čtvrtek 21. prosince 2023, 
kdy si společně s  dětmi můžete projít 
Adventní spirálou inspirovanou waldor-
fskou pedagogikou.

Sledujte naši facebookovou stránku 
Petrklíč, z.s., kde vás zveme na všechny 
akce a nově si nás můžete najít i na Insta-
gramu: petrklic_bzenec.

Děkujeme městu Bzenec za  finanční 
podporu a nezištnou pomoc při úklidu po-
zemku, která pomáhá vytvářet z Petrklíče 
krásné místo pro naše děti.

Za tým školky Petrklíč
Vendulka Houšková

KROUŽKY BZENECKÉHO 
KLUBÍKU 2024

OD  LEDNA ZAČÍNÁME DALŠÍ BĚH 
OBLÍBENÝCH AKTIVIT
Pondělí 15.00 keramika
 15.00 klub deskových her
 16.00 kreativní kroužek
Úterý 9.00 kurz znakování pro miminka
Středa 9.00 mateřské centrum - hernič- 
 ka pro maminky s dětmi od 0 let
Čtvrtek 16.15 aerobic s Klárkou

Více info na www.mamkastatkou.cz nebo 
na tel. 733 126 261.

Těšíme se na vás
Irena Koukalová Uličná
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DEVĚT LET VE BZENCI! 
Vážení čtenáři,

zdravím Vás z našeho bzeneckého domeč-
ku. Od  našeho posledního setkání v  tomto 
čtenářském okénku uběhlo už několik měsí-
ců. A je moc fajn, že od zahájení činnosti DDM 
ve Bzenci uběhlo už celých 9 let. Ač se tomu 
ani nechce věřit, je to tak. Naše prostory 
na  adrese Kasárna 500 jsou navíc od  září 
vybaveny novým nábytkem a spoustou krás-
ných a moderních pomůcek. Ale dost rozjímá-
ní! V naší práci nás podporuje vedení Vašeho 
města, za což mu velmi děkuji. Vážím si jeho 
náklonnosti a doufám, že budeme moci s jeho 
podporou pro rodiny s dětmi ve Bzenci připra-
vovat kroužky, tábory, workshopy a jiné akce 
i nadále. Pojďme se nyní podívat, co ve škol-
ním roce 2023-2024 již proběhlo a také na to, 
co nás v nadcházejícím období ještě čeká.

Začátek školního roku jsme všichni zvládli, 
ačkoli prvňáčci i jejich rodiče prožívají velkou 
změnu a zvykají si na novou životní etapu. Ale 
vše už snad běží tak, jak má, a děti se ve ško-
le cítí jako ryby ve  vodě. A  nejen tam, ale 
i  na  domečku mohou trávit příjemné chvíle 
s kamarády. Připravili jsme pro ně rozmanitou 
nabídku zájmových kroužků, aby mohly trávit 
svůj volný čas plnohodnotně a poznávat své 
vrstevníky i při mimoškolních aktivitách. Děti 
navštěvují v hojném počtu nejen kroužky, ale 
také prázdninové programy. Například 26. 
října proběhlo Podzimní kuchtění, které jsme 
si naplno užili při společném vaření oběda, 
pečení moučníku, vyřezávání dýně i  hrách. 
A právě to je důvod, proč má smysl se dětem 
věnovat a takové akce pro ně připravovat. 

No a nezapomínáme ani na dospělé. Z pra-
videlných aktivit můžeme nabídnout kon-

diční cvičení – Workout, který je určen pro 
ženy a dívky od 13 let a probíhá vždy v úterý 
a ve čtvrtek od 17 do 18 hodin. Organizovali 
jsme také dva cukrářské workshopy zaměře-
né na stavění dortů a workshop vánoční tvo-
ření – Macramé. A připravují se další… 

V lednu 2024 už budeme zveřejňovat na-
bídku připravovaných táborů. Ve fázi příprav 
je také program na  jarní prázdniny. Dále 
hledáme další vhodný termín pro cukrářský 
workshop. V červnu nás pak čeká pobyt pro 
maminky s dětmi do 6 let, což je tradiční čtyřd-
enní akce Mateřského centra, která je určena 
rodinám s dětmi, které centrum nenavštěvují. 
S maminkami a dětmi se na domečku schá-
zíme vždy v pondělí a ve středu od 9:30 ho-
din. S dětmi tady cvičíme, tančíme, tvoříme, 
děti plní nejrůznější úkoly… A  6. prosince 
nás navštívil, tak jako v každém předchozím 
roce, Mikuláš se  svou družinou a  my jsme 
s nimi prožili příjemnou besídku u vánočního 
stromečku. Ostatní děti, které k nám dochází 
do kroužků, měly besídky v rámci lekcí svých 
kroužků, jelikož i pro ně Mikuláš na domeč-
ku nechal něco dobrého na  zub. Při mlsání 
si povídaly o  vánočních zvycích a  tradicích, 
které znají z domova, a sdílely tyto příjemné 
okamžiky s  lektory, kterým také patří velké 
poděkování za jejich práci na domečku. A teď 

se v příjemném období adventu všichni spolu 
s dětmi můžeme těšit na příchod nejkrásněj-
šího období v roce, na Vánoce.

Všem přeji pokojné období adventu, radost-
né svátky, pevné zdraví a šťastné vykročení 

do roku 2024. Vše o nás najdete na našem 
Facebooku a webových stránkách. Do krouž-
ků, na akce i tábory se děti mohou přihlašovat 
i v průběhu roku:

 * online na www.ddmveseli.cz, kde najdete 
naši kompletní nabídku kroužků

 * na emailu: bzenec@ddmveseli.cz
 * na telefonu: 739 205 338.

Blanka Vaníčková
vedoucí pedagog DDM



12

A CO DRMOLICE?
Kdo by odolal pozvání na vystoupení na Slo-

váckém roku v Kyjově? To je přece mega akce, 
a tak trénujeme a trénujeme i s CM Floriánek.

Počasí je krásné, možná až moc, náměstí 
plné diváků. To se pak vystupuje před nad-
šeným publikem! Smějeme se nejen radostí 
z  úspěšného vystoupení, ale i  z  vyprávění 
o tom, jak musel jeden z našich manželů ob-
lékat svou ženu do kyjovského kroje, protože 
vystupovala i se sádrou na zlomené ruce. Po-
inta? Moc mu to nešlo.

V srpnu jsme také zpívaly na předhodové 
zábavě v  Hruškách. Ačkoli tuto obec před 
dvěma lety postihla tornádová pohroma, 
ocenily jsme nejen to, co všechno obyvate-
lé dokázali opravit, ale i to, jak se umí bavit. 
Moc nás pobavil povzdech jednoho místní-
ho folkloristy. Cituji: „Je to blbé, dřív na věži 
kostela, která spadla, nebyly hodiny a dnes 
na  nové věži jsou. No a  my, když jdeme 
z hospody, která je vedle, a vidíme, kolik je 
hodin, tak máme strach jít dom.“

Při loučení s  prázdninami na  bzeneckém 
zámku ochutnáváme pivko ze Syrovaru, které 
jsme vyhrály na soutěži gulášů. 

A  je tu Bzenecké krojované vinobraní. 
Zatančíme a zazpíváme v průvodu a hajdy 
na pódium. Jsme trochu nervózní, protože 
máme nové pásmo, a  tak se uklidňujeme 
sklenkou burčáku. Burčák pomohl. CM 
Floriánek i my jsme spokojeni a doufáme, 
že diváci také.

A  protože naše vánoční vystoupení je tu 
coby dup, na víkendovém soustředění v Luha-
čovicích zkoušíme vánoční repertoár. Nevíme, 
zda za to mohou léčivé prameny, či moravské 
desinfekční prostředky, ale hlasivky nakonec 
vše zvládly. Děkujeme všem návštěvníkům 
vánočního koncertu a vystupujícím hostům.

Ivana Holubová

BZENČAN – PŘED A PO KOREJI
Vrcholem letošního roku, sezóny a vlast-

ně celkově doby, co funguje náš soubor, byl 
bezesporu zájezd do Jižní Koreji. Je ale dů-
ležité připomenout si i ostatní akce, kterých 
jsme se účastnili a některé z nich i pořá-
dali. V rámci Bzenecké pouti jsme uspořá-
dali už 6. ročník úspěšné akce „Zatancuj 

si na  zámku“. Počasí nám přálo a  akce 
se protáhla až do ranních hodin. 

Podobný koncept jsme zrealizovali 
znovu v  září, kdy jsme pořádali „Páteční 
trochu folkloru“, folklorní pořad dětských 
i dospělých souborů, po kterém následo-
vala zábava u cimbálu. V sobotu jsme pak 

vystoupili na  Bzeneckém krojovaném vi-
nobraní. Protože už v tu dobu byly zkoušky 
na velký zahraniční zájezd v plném prou-
du, bylo vinobraní taková naše generálka 
na velké publikum. 

Po  Koreji jsme měli přednášku o  naší 
velké cestě. Jelikož jsme čekali vysokou 
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účast, museli jsme změnit přednášecí 
prostory, které naše publikum zaplnilo ješ-
tě před spuštěním prezentace. Jako každý 
rok jsme nezapomněli obejít ani Bzenec-
ké sklepy při svíčkách. Letos jsme bohu-
žel kvůli počasí vyrazili v civilu, abychom 
ušetřili naše kroje. 

Do konce roku nás ještě čeká Mikulášská 
zábava u cimbálu a vánoční jarmark na zá-
meckém nádvoří. Po  Novém roce máme 
v plánu objet pár plesů a v únoru na fašank 
obejdeme celý Bzenec. 

Článek o korejském zájezdu vyjde v dal-
ším čísle zpravodaje, takže budete mít čtení 
na  dlouhé zimní večery. Nedočkavým čte-
nářům bude muset prozatím stačit záznam 
z  prezentace, který máme uložený na  na-
šem Instagramu. 

Johana Novotná
členka SPT Bzenčan 

DĚTSKÉ SOUBORY

MALIČKÝ MARIJÁNEK
V  letošním roce se  naše nejmladší 

skupina účastnila výhradně domácích 
akcí. Potkat jsme se mohli na zámeckém 
nádvoří v březnu na akci Bzenecký zámek 
žije na jaře.

Nejvíce času před, během a  po  vel-
kých prázdninách jsme věnovali nácviku 
vystoupení na  Bzeneckém krojovaném 
vinobraní. Naše pásmo s názvem „U nás 
na  trhu“ jste mohli zhlédnout v  progra-
mu Páteční trocha folkloru nebo v sobotu 
v programu S dětmi za folklorem.

Po vinobraní se naše skupina rozrostla 
na  celých 40 dětí ve  věku od  4 do7 let. 
V listopadu děti vystoupily na setkání se-
niorů, v  prosinci na  kulturním domě při 
programu Na  Vánoce dlúhé noce a  ko-
ledovaly na  akci Vánoce na  zámku. Nyní 
nás čeká hudební advent v kapli. Aktuálně 
jsme rozděleni na  dvě skupiny a  trénu-

jeme každou středu na  kulturním domě. 
Za  letošní úrodný rok jsme velmi vděční 
a nadšeně očekáváme, co si pro nás nový 
rok přichystá.

Anna Marie Fialová a Iva Mikulčíková
vedoucí DFS Maličký Marijánek

MARIJÁNEK
Vážení čtenáři,
rok se chýlí ke konci a my vás nechá-

me nahlédnout do dění v našem soubo-
ru. V říjnu nám přibylo několik dětí, a tak 
máme nyní 25 dětí a  2 vedoucí. Nově 
zkoušíme každý čtvrtek od  18 do  19 
hodin. Letošní rok jsme měli nabitý vy-
stoupeními, a  to hlavně duben, květen 
a září. Vystoupili jsme na velikonočním 

jarmarku v Ořechově, v Moravské Nové 
Vsi, na Svátku matek ve Bzenci a premi-
érou pro nás byl zájezd do  sousedního 
Slovenska, konkrétně do Velkých Levá-
rů. V  září nás čekal jeden velmi rušný 
víkend, a  to když se  konalo Bzenecké 
krojované vinobraní. Před Vánocemi 
jsme byli opět pozváni na  vánoční vy-
stoupení Drmolic, zazpívali jsme si ko-
ledy na zámku a ještě nás čeká zpívání 
koled na kapli. Nyní začínáme plánovat 
vystoupení na rok 2024. Doufáme, že to 
bude opět rok plný vystoupení a dobro-
družství, a  že  se  spřátelíme s  dalšími 
soubory.

Lenka Hartmanová a Andrea Andrýsková
vedoucí DFS Marijánek



14

BZENČÁNEK

1. SETKÁNÍ PRAPORŮ JIHOMORAVSKÉHO KRAJE

se začali setkávat teprve v říjnu předcho-
zího roku. Tento proces však nebyl nároč-
ný, a proto se nám hned na začátku roku 
podařilo nacvičit s  dětmi první taneční 
pásmo s názvem „Pýtala sa kočka kočky,“ 
ve kterém děti předvedly sedlckou z Milo-
tic a kloboukovou. Naším druhým pásmem 
se stalo „Utíkej, Káčo, utíkej!“

První vystoupení nás čekalo 1. května 
v Moravské Nové Vsi, o dva týdny pozdě-
ji v Okříškách na Vysočině a za další dva 
týdny ve Velkých Levárech na Slovensku. 
Tady nás v soutěži o Levárského zpěváč-
ka reprezentovala Lucinka Kunovjánko-

vá. Po  tomto vystoupení jsme si udělali 
až  do  půlky srpna prázdniny. Proč právě 
do  půlky srpna? Čekalo nás totiž nacvi-
čování na  Bzenecké krojované vinobra-
ní. Děti se naučily nový tanec, boršickou 
sedlckou, a rozšířily si písňový repertoár.

7. listopadu jsme byli na  Junioru vy-
kouzlit úsměv našim seniorům. Teď už 
se  připravujeme na  vánoční vystoupe-
ní a  postupně domlouváme vystoupení 
na další rok.

Lucie Hacarová a Zdena Malačková
vedoucí DFS Bzenčánek

Pro děti z našeho souboru znamenal za-
čátek letošního roku spoustu práce. Učili 
jsme se nová pásma, ale především jsme 
si zvykali na  nový kolektiv, protože jsme 

ZÁVOD HASIČSKÉ  
VŠESTRANNOSTI  
A BRANNOSTI

V sobotu 7. října 2023 se ve Vracově 
konal první ročník samostatné soutěže 
v hasičské brannosti a všestrannosti.

Kolektiv mladých hasičů v  počtu pět 
žáků a  náhradník plnil nové soutěžní 
úkoly, jako například:

- střelba ze vzduchovky na dřevěné 
kolíky

- orientace v  přírodě – soubor turis-
tických a topografických značek, soubor 
obrázků stop, stromů a rostlin

- uzlování
- základy první pomoci – obrázky zná-

zorňující jednotlivá zranění a stavy ohro-
žení na životě

- požární ochrana – grafické značky 
technických prostředků požární ochrany, 
obrázky znázorňující rizika v domácnos-
ti, mimořádné události

- brannost – zdolání vodorovného lasa
- ochrana obyvatelstva – soubor ob-

rázků pro evakuační zavazadlo a  po-
můcka pro znázornění záchranářské 
uličky.

Závod proběhl ve  vracovském lese. 
Délka tratě pro mladší družstva byla 
2 kilometry. Děti to zvládly na výbornou, 
gratulujeme!

Klára Otépková
vedoucí mládeže

V sobotu 28. října 2023 se náš sbor v za-
stoupení starostky Kláry Otépkové a  To-
máše Otépky v  doprovodu starosty OSH 
Hodonín Miroslava Kuchaře a  jeho  man-
želky jako jediný z  okresu Hodonín, zú-
častnil slavnostní mše svaté v kostele Zje-
vení Panny Marie v Trní v Brně–Tuřanech, 
konané u  příležitosti 105. výročí vzniku 
Československa. 

Bylo to i první setkání hasičských slav-
nostních praporů Jihomoravského kraje 
s účastí třiceti praporů pod záštitou Kraj-
ského sdružení hasičů JMK a  hejtmana 
JMK. Po  skončení mše byly slavnostní 
prapory dekorovány stuhou na  památku 
na tuto první akci.

Klára Otépková, starostka sboru
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BZENEČTÍ SOKOLOVÉ CVIČILI V AMSTERDAMU
Světová gymnaestráda je multikulturní 

gymnastický festival, kterého se  účast-
ní sportovci z celého světa. První ročník 
se konal před sedmdesáti lety v Rotter-
damu, následně se  pořadatelskými ze-
měmi staly různé státy Evropy. Cílem této 
akce, která se koná každé čtyři roky, není 
získávání medailí, ale přehlídka všeobec-
né gymnastiky, zejména skupinových vy-
stoupení. Není tedy divu, že Česká obec 
sokolská na této obrovské sportovní udá-
losti vystupuje již od roku 1993. Letos to 
bylo poprvé, kdy své zastoupení na gym-

naestrádě měl i Bzenec. Společně s námi 
si v  Amsterdamu zacvičilo přibližně 
20 000 cvičenců z 55 zemí celého světa.

Gymnaestráda je přehlídkou sportov-
ních vystoupení napříč gymnastickými 
disciplínami: nářaďové gymnastiky, ae-
robních cvičení, pódiových vystoupení, 
akrobacie a  velkých hromadných skla-
deb. Pro cvičence neexistuje omezení 
věkem, úrovní dovedností ani fyzickou 
zdatností. Vystupují zde nejen profesio-
nální gymnasté, ale všichni, kteří mají ra-
dost z pohybu, od malých dětí až po se-
niory. Do skladeb jsou zapojeni i cvičenci 
s  tělesným či mentálním handicapem.
Celá akce má bez nadsázky nádech 
olympijských her. Nechybí jí slavnostní 
zahajovací ceremoniál na  olympijském 
stadionu, kterému předchází průvod 
všech výprav městem. Při zahajovacím 
ceremoniálu na stadion nastoupí zástup-
ci všech výprav a  jsou představeny jed-

notlivé země. Během celého týdne je pro 
účastníky připraven nabitý program, při 
kterém probíhají přehlídky sportovních 
vystoupení na několika místech součas-
ně. Naštěstí nám zbyl čas také na obje-
vování krás Amsterdamu. Českou repub-
liku reprezentovalo téměř 1000 cvičenců 
z České obce sokolské, České gymnas-
tické federace a  České asociace Sport 
pro všechny. Češi vystoupili ve dvou hro-
madných skladbách a  dvou pódiových 
blocích.

Tělocvičná jednota Sokol Bzenec měla 
své zástupce (4 cvičitele a  8 dorosten-
ců) v hromadné skladbě pro muže a ženy 
s názvem Rocková symfonie. Tuto deseti-
minutovou skladbu jsme společně s dal-
šími čtyřmi sty sokoly předvedli na olym-
pijském stadionu celkem třikrát. Publikum 
bylo při představení skladby nadšené, a to 
nejen díky chytlavému hudebnímu dopro-
vodu, ale také díky krásným obrazcům, 
které cvičenci na  cvičební ploše tvořili. 
Tato skladba bude předvedena i  v  rámci 
XVII. všesokolského sletu. V červnu ji tedy 
budete moci zhlédnout na stadionu v Pra-
ze či ve vysílání České televize.

Na  závěr bych chtěla poděkovat cviči-
telům, kteří se  s  náčelnictvem podíleli 

na nacvičení skladby v naší jednotě. I pro 
sbor cvičitelů všestrannosti byla akce ta-
kového formátu inspirací k další činnosti.

 Účast T. J. Sokol Bzenec na  Světo-
vé gymnaestrádě by nebyla možná bez 
dlouhodobé podpory, které se  nám do-
stává od města Bzenec. Velmi si jí vážíme 
a děkujeme za ni. 

Více fotografií z gymnaestrády najdete 
na našem webu www.sokolbzenec.cz 

Mgr. Jarmila Miškarová, náčelnice T. J. 
Sokol Bzenec 
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GULÁŠ NA ZAKONČENÍ 
SEZÓNY

Na oslavu ukončení letošní sezóny jsme 
uspořádali vaření bramborového guláše. 
Počasí nám nepřálo, a tak nám místo va-
ření v kotlině na hasičském dvoře musel 
postačit sporák v  klubovně. Mladí hasiči 
si museli sami oškrábat brambory, očistit 
cibuli i česnek… a následně to vše spo-
lu se staršími kolegy museli nakrájet, což 
pod dozorem vedoucích hravě zvládli. Pak 
už jsme jen čekali na uvaření brambor, při-
dali jsme párky a mohlo se podávat a koš-
tovat. Byl dobrý…

BĚH KOLEM STARÁKU
Každou neděli, za každého počasí je 

heslo, které už třetím rokem razíme 
a pravidelně v 18.00 hodin vybíháme 
z  náměstí na  2,3 kilometru dlouhou 
trasu. 

Přidáš se i ty, nebo nás jen budeš sle-
dovat z pohodlí domova na Facebooku?

Čekáme na  všechny, kteří se  chtějí 
proběhnout, nebo jen projít.

Trenér Vojtěch Koukal

ANDĚLSKÉ VÁNOCE

Na obloze září
andělské světlo!

To andělé přilétají…
… lidem do duší

aby je posvětili dlaní
co hladí…
… jak Bůh.
A oni vědí…

a
my víme…

… jak duše odhazuje trní
A

oči hledí výše
a 

Rty až k nebi šeptávají…
svátečním kostelem.
Ježíšek v jesličkách

spinká tiše…
a nad ním

a
nad oltářem

a
v nás.

V záři andělů
poklekněme

lidé
a s pokorou
poděkujme.
Až potom

andělé vzlétnou…
… do tiché noci

se světlem věčným
k našim milým

do nebe…
s andělskou písní

do nebe.

Váženým Bzenčanům přeji krásné sváteční 
dny a klidný, ve zdraví prožitý

 nový rok 2024.
V. Radostová

Z PERA NAŠICH ČTENÁŘŮ…
VÁNOČNÍ PŘÍPITEK

Do vůně purpury se domov zahalil,
voňavý františek smysly nám omámil,
dětem se tají dech tím kouzlem večera
a první hvězdičku hledají za šera.
Svatvečer snesl se na niti stříbrné,
oponu hvězdnatou svou dlaní rozhrne,
pod lustrem se jmelím zakrouží vzpomínky
na krásný čas dětství v náruči maminky…
Oči se zalesknou odrazem ze svíček –
nebo snad křišťálem skrývaných slziček?
Smutky však dnešní den za  dveřmi ne-
chejme,
se všemi drahými lásku si popřejme!
Tekutým sluníčkem té naší Moravy
připijme všem lidem na štěstí, na zdraví – 
ať všude ve světě jsou šťastné Vánoce
a všichni v míru zas sejdem se po roce!

Eva Nevřivá
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VÁŽENÍ PŘÍZNIVCI, PODPOROVATELÉ A FANOUŠCI BZENECKÉHO FOTBALU,
DOVOLTE MI V TOMTO ČÍSLE ZPRAVODAJE VĚNOVAT NĚKOLIK STRÁNEK INFORMACÍM O BZENECKÉ KOPANÉ. 

NEJDŘÍVE HODNOCENÍ JEDNOTLIVÝCH MUŽSTEV…

Rk. Družstvo Záp. + 0 - Skóre Body

1 Strání 15 13 0 2 45:14 39

2 Kozlovice 15 11 2 2 30:13 35

3 Vsetín 15 10 2 3 28:13 32

4 Bzenec 15 9 2 4 35:14 29

5 Šternberk 15 7 3 5 20:24 24

6 Nové Sady 15 6 4 5 29:26 22

7 Slavičín 15 7 1 7 22:29 22

8 Holešov 15 7 0 8 36:28 21

9 Rýmařov 15 4 6 5 26:30 18

10 HFK Olomouc 15 5 3 7 14:22 18

11 Všechovice 15 4 4 7 35:33 16

12 Skaštice 15 4 3 8 22:32 15

13 Kostelec na Hané 15 5 0 10 20:30 15

14 Baťov 15 3 3 9 21:28 12

15 Přerov 15 3 3 9 11:32 12

16 Nový Jičín 15 3 2 10 12:38 11

Odešli: Jakub Linek (Sportovní klub BRIT-
TERM Kozojídky z.s.), Robert Knotek (Měst-
ský sportovní klub Břeclav; oddíl fotbalu, 
pobočný spolek), Radim Čech (Rakousko), 
Jakub Jamný (TJ Jiskra Strážnice z.s.), Da-
libor Zeman (B-Tým TJ Slovan Bzenec).

Realizační tým: 
Trenér - Vladimír Beker. 
Vedoucí mužstva a trenér gólmanů - 
Roman Pelíšek.
Masér - Pavel Smrčka.

MUŽI „A“ DIVIZE
Na sezonu se náš A tým připravoval je-

denkrát týdně v  posilovně a  třikrát týdně 
na  domácích travnatých hřištích v  počtu 
dvaceti hráčů a  dvou brankařů. V  tabulce 
Divize skupiny E jsme se umístili na 4. mís-
tě. Z toho jsme 9 x zvítězili, 2 x remizovali 
a 4 x prohráli při skóre 35:14 a ziskem 29 
bodů. Když jsem přebíral tým, trápila nás 
obranná fáze, na níž jsme proto velmi in-
tenzivně pracovali. Podařilo se nám získat 
nové hráče, kteří zlepšili celkovou kvalitu 
týmu. Poté jsme pracovali na  rozestavení 
a stylu hry. Hráči svou téměř stoprocentní 
docházkou ukázali disciplínu, píli a  sna-
hu vítězit. Mám velkou radost, že se nám 
podařilo stmelit kolektiv, který se  skládá 
jak ze  zkušených, tak i  z  mladých hráčů. 
I díky tomu náš kapitán Petr Kasala dosáhl 
historického milníku sto vstřelených gólů 
ve čtvrté nejvyšší soutěži. Rád bych podě-
koval hráčům, městu, sponzorům, vedení 
a  realizačnímu týmu za  velmi úspěšnou 
sezónu.Naším nejlepším střelcem je Petr 
Kasala s 16 góly. 

O další góly se podělili: 
5 gólů - Martin Vaďura, Tomáš Zůbek
3 góly - Dominik Kaňa 
2 góly - Kryštof Crhan1 gól - Adam Skři-

vánek, Dominik Pelikán, Robert Janás, Lukáš 
Mlýnek

Hráčský kádr: 
Brankaři - Daniel Frydrych, Jan Mezihorák. 

Obrana - Dominik Pelikán, Lukáš Mlýnek, 
Robert Janás, Lukáš Řezník, Dan Bílý, Petr 
Berger, Ondřej Kuchař. 
Záloha - Adam Skřivánek, Dominik Kaňa, 
Illia Yakovec, David Šebesta, Tomáš Zůbek, 
Radek Komínek, Kryštof Crhan, Vilém Žák, 
Dominik Novák, Martin Vajdík.
Útok - Petr Kasala, Martin Vaďura, Jiří Stoček. 

Před sezonou přišli noví hráči: Ondřej Ku-
chař (FC Veselí nad Moravou), Adam Skři-
vánek (FK Baník Ratiškovice), Petr Berger 
(FK Bystřice pod Hostýnem), Kryštov Crhan 
(FC Velké Meziříčí), Dan Bílý (FC Velké Mezi-
říčí), Dominik Kaňa (FC Koryčany).
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Rk. Družstvo Záp. + 0 - Skóre Body

1 Dambořice 13 12 0 1 54:7 36

2 Velká nad Veličkou 13 11 0 2 49:10 33

3 Bukovany 13 11 0 2 45:12 33

4 Bzenec ,,B'' 13 6 2 5 24:22 20

5 Vracov 13 6 2 5 20:24 20

6 Vlkoš 13 6 1 6 35:37 19

7 Násedlovice 13 4 4 5 29:27 16

8 Kněždub 13 5 1 7 21:25 16

9 Hroznová Lhota ,,B'' 13 5 1 7 21:34 16

10 Dubňany ,,B'' 13 4 2 7 27:33 14

11 Starý Poddvorov 13 4 1 8 18:36 13

12 Radějov 13 3 1 9 14:37 10

13 Petrov 13 3 1 9 15:49 10

14 KEN Veselí nad Moravou 13 1 4 8 19:38 7

MUŽI „B“ OP OFS HODONÍN
Po  založení rezervního týmu TJ Slovan 

Bzenec v  minulé sezoně tento tým vy-
hrál Okresní pohár a postoupil ze 3. třídy 
do  Okresního přeboru. "B" tým Slovanu 
Bzenec začal trénovat na sezonu 2023/24 
pod vedením trenérů Ondřeje Okénky 
a  Josefa Vajdíka dvakrát týdně v  měsíci 
červenci. První polovina sezony byla velmi 
dobrá. Bohužel ve  druhé polovině přišel 
výsledkový útlum. Do  tohoto útlumu nás 
dostala nejen zranění v týmu, ale i vlastní 
nedisciplinovanost. Ale i přesto lze vyjádřit 
spokojenost s herním projevem i s výsled-
ky. V  konečné tabulce podzimu ročníku 
2023/24 to pro nás znamenalo 4. místo 
při skóre 24:22. V  poháru OFS Hodonín 
se nám podařilo postoupit do semifinále. 
Tam nás v jarní části sezony čekají v boji 
o  finále Bukovany. Nejlepším střelcem 
týmu se stal s 5 brankami Jiří Stoček. 

Kádr týmu tvořili tito hráči: Roman And-
rýsek, Michal Dulovecz, Vítek Horák, Ma-
tyáš Chamrád, Michal Jurtík, Kamil Kosíř, 
Michal Kosíř, Lukáš Mička, Aleš Mikoška, 
Adam Okénka, Filip Ostrézí, Jiří Pánik, Da-
vid Píštěk, František Profota, Lukáš Řepa, 
Miroslav Soukup, Jiří Stoček, Jaroslav Vá-
lek, Zlámal Tomáš. 

V průběhu sezony ukončil své působe-
ní v  týmu Matěj Růžička a Jiří Zpěváček. 
Naopak se k týmu připojil Dalibor Zeman. 
Z pracovních důvodů nám ve většině se-
zóny chyběl i Michal Jurtík. Tým byl také 
doplněn dle potřeb hráči z prvního týmu, 
za což jim patří dík. Utkání za nás v prů-
běhu sezony odehráli Petr Berger, Kryštof 
Crhan, Robert Janás, Radek Komínek, 
Ondřej Kuchař, Jan Mezihorák a Dominik 
Novák. Z týmu dorostu u nás odehrál zá-
pasy Michal Vajdík a v pohárovém utkání 
nastoupil i Luboš Drozdy. Poděkování také 
patří Petru Slováčkovi, který nám odmával 
naše utkání na  pomezí, Františkovi Mar-

číkovi jako hlavnímu pořadateli a  týmu 
starých pánů za  pořadatelskou službu. 
Zimní příprava bude probíhat v  hale ZŠ 
Bzenec a  na  umělé trávě ve  Strážnici. 
Také budeme absolvovat zimní soustředě-
ní na Vápenkách a samozřejmě přípravné 

zápasy. Za „B“ tým bychom chtěli podě-
kovat všem za podporu a hojnou návštěvu 
našich utkání! 

Trenéři Ondřej Okénka a Josef Vajdík

    

DOROST – KRAJSKÝ PŘEBOR
Dorostenci sdruženého týmu Bzenec/

Vracov postoupili do  Krajského pře-
boru, kde je však potřeba mít 2 týmy, 
a  to starší a  mladší dorost. Trenérem 

staršího dorostu se  na  začátku sezony 
stal Radek Vlček z  Veselí nad Moravou 
a mladší dorost koučuje bývalý hráč Vra-
cova Antonín Píštěk ze Sobůlek. Vedou-

cím družstev je Leoš Fridrich. V přípravě 
na  novou sezonu odehráli dorostenci 
pouze dvě utkání, neboť několik týmů 
nám zápasy z  důvodu absence hráčů
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Tabulka staršího dorostu

Rk. Družstvo Záp. + 0 - Skóre Body

1 FC Kuřim 14 13 1 0 68:12 40

2 TJ Sokol Novosedly 15 13 1 1 59:16 40

3 FC Boskovice-Letovice 15 12 1 2 91:15 37

4 TJ START Brno 15 11 1 3 53:28 34

5 AFK Tišnov 15 11 0 4 45:12 33

6 Veselí/Strážnice 14 7 3 4 31:20 24

7 FK Baník Ratíškovice 15 6 3 6 40:32 21

8 FC Dosta Bystrc 15 7 0 8 31:42 21

9 TJ Moravan Lednice 15 5 3 7 43:50 18

10 FC Ivančice 15 5 1 9 32:38 16

11 FC Medlánky 14 5 1 8 18:32 16

12 Slatina/Slovan 14 4 3 7 31:26 15

13 Bzenec/Vracov 15 4 0 11 23:66 12

14 FC Soběšice 14 2 0 12 19:79 6

15 FC Kyjov 1919 14 1 1 12 12:59 4

16 Pohořelice/Ořechov 15 1 1 13 13:82 4

Tabulka mladšího dorostu

Rk. Družstvo Záp. + 0 - Skóre Body

1 FC Boskovice-Letovice 15 15 0 0 133:6 45

2 FC Kuřim 14 12 0 2 58:14 36

3 Veselí/Strážnice 14 12 0 2 53:17 36

4 FK Baník Ratíškovice 15 11 1 3 67:29 34

5 FC Dosta Bystrc 15 9 3 3 46:26 30

6 TJ Moravan Lednice 15 9 1 5 51:28 28

7 AFK Tišnov 15 7 0 8 52:44 21

8 Bzenec/Vracov 15 6 3 6 38:50 21

9 Slatina/Slovan 14 6 1 7 34:48 19

10 FC Ivančice 15 6 0 9 48:46 18

11 FC Kyjov 1919 14 4 2 8 31:59 14

12 TJ START Brno 15 4 0 11 27:58 12

13 FC Medlánky 14 3 2 9 24:40 11

14 TJ Sokol Novosedly 15 3 0 12 16:52 9

15 FC Soběšice 14 2 1 11 22:92 7

16 Pohořelice/Ořechov 15 1 0 14 17:108 3

odřeklo. Vstup do sezony se nám bohužel nezdařil vinou ně-
kolika zranění a také absencemi hráčů celkem úzkého kádru, 
který tvořilo 28 hráčů. V prvním kole si od nás týmy z Veselí 
nad Moravou odvezly 6 bodů za výhry 5:0 a 5:2. Ve druhém 
kole v Kyjově měl starší dorost v úvodu více ze hry, ale smolně 
prohrál 2:0, mladší však po dobrém výkonu uhráli remízu 0:0. 
V dalším kole s Lednicí předvedli starší dorostenci výborný vý-
kon a zvítězili 3:2. Následovaly však další prohry v Ratíškovi-
cích a v Boskovicích. Doma s Tišnovem starší dorost prohrával 
0:1, neproměnili jsme však penaltu a další tutovky a nakonec 
prohráli vysoko 0:6. Mladší dorost opět po dobrém výkonu sla-
vil první výhru 2:0. 

Výkony staršího dorostu byly pro nás bohužel zatím většinou 
zklamáním. Příčin je několik: různé absence hráčů kvůli zra-
něním, dovoleným, výmluvy apod. Tým pak musí doplnit hoši 
z mladšího dorostu, takže někteří mají v nohou i dva zápasy. 
Ještě že mladší můžou střídat hokejově, starší ne. V krajském 
přeboru se hraje o dost kvalitnější a rychlejší fotbal než v kraj-
ské soutěži.  S mnoha soupeři odehrajeme i vyrovnané utkání, 
ale nedokážeme je dotáhnout do vítězného konce. Z důvodu ne 
úplně uspokojivých výkonů staršího dorostu došlo v průběhu 
podzimní sezony k výměně trenéra staršího dorostu. Mužstva 
se  ujali Ladislav Dolan a  Bronislav Chovanec. Ve  spolupráci 

s trenérem mladšího dorostu Antonínem Píšťkem se podařilo 
kluky znova nastartovat a staršímu dorostu se povedlo vyhrát 
v Pohořelicích 6:2 a poté i doma porazit FC Medlánky 3:2. 

Starší dorost se v tuto chvíli nachází na 13. místě z 16 týmů. 
Mladší dorost je na  10. místě a  předvádí velmi dobré výko-
ny. Doufejme, že si v prosinci pořádně odpočineme, doléčíme 
zranění, podaří se nám v lednu a v únoru kvalitně potrénovat, 
a tím se připravit na jarní část soutěže tak, aby se naše výkony 
zlepšily a my jsme získali potřebné body pro setrvání v soutě-
ži, o kterém rozhoduje postavení staršího dorostu.

STARŠÍ ŽÁCI 1.TŘÍDA JMKFS SKUPINA B
Přípravu na  novou sezonu 2023/24 jsme již tradičně zahájili 

společně s mladšími žáky soustředěním v rekreačním středisku 
Vápenky na začátku srpna. Strávili jsme zde pět dní, které byly 
vyplněny dvoufázovými tréninky a  dalšími volnočasovými akti-
vitami, jako pingpongovými turnaji, koupáním v krytém bazénu 
se saunou, společenskými a vědomostními hrami… Zpestřením 
byl přátelský zápas s TJ Sokol Hroznová Lhota a také tradiční výš-
lap na Javořinu. Tréninkový proces byl zahájen hned po návratu 

ze soustředění. Zápasovou sezonu jsme zahájili domácím vítěz-
ným utkáním se sdruženým týmem Kobeřice/Šaratice se skóre 
6:2. Se stejným bodovým ziskem, tedy třemi body za vítězství, 
skončil i venkovní zápas, kde jsme na cizí půdě porazili tým SK 
Slavkov u Brna 1:3. Další domácí utkání jsme odehráli s FC Hus-
topeče. Do  zápasu jsme vstoupili hned ze  začátku vstřelením 
branky ve čtvrté minutě. Kvalita soupeře vedla ke srovnání a oto-
čení skóre zápasu na 1:2 v náš neprospěch. Trpělivou bojovnou
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Rk. Družstvo Záp. + 0 - Skóre Body

1 FC Hustopeče 13 12 1 0 57:9 37

2 Bzenec/Vracov 13 9 2 2 42:19 29

3 SK Šlapanice 13 8 2 3 37:21 26

4 SK Slatina 13 7 1 5 41:25 22

5 Kobeřice/Šaratice 13 7 1 5 50:39 22

6 Velké Pavlovice/Rakvice 13 7 1 5 27:22 22

7 TJ Sokol Novosedly 13 6 2 5 23:27 20

8 SK Slavkov u Brna 13 6 0 7 24:29 18

9 FC Kyjov 1919 13 5 0 8 19:39 15

10 Modřice/Rajhrad 13 4 2 7 30:37 14

11 FK Valtice 12 4 1 7 25:25 13

12 TJ Sokol Dambořice 13 2 6 5 13:17 12

13 Křenovice/Újezd 12 2 2 8 24:44 8

14 Velké Bílovice/Zaječí 13 0 1 12 11:70 1

hrou jsme dokázali utkání srovnat, což 
se později ukázalo jako cenný zisk bodu, 
poněvadž se Hustopeče ukázaly jako tým, 
který v  podzimní části neprohrál a  mo-
mentálně vede celou soutěž. Povzbuzeni 
dobrým herním výkonem v minulých zá-
pasech jsme zajížděli na půdu SK Slatiny, 
kde jsme dokázali do 6. minuty vsítit dvě 
branky na  0:2. Soupeř do  konce první-
ho poločasu dokázal snížit na 1:2. Druhý 
poločas se  odvíjel ve  prospěch soupeře, 
který ve 41. minutě srovnal na 2:2 a z na-
šeho pohledu nespravedlivou penaltou 
otočil zápas na  konečných 3:2. Ve  ven-
kovním zápase s TJ Sokolem Dambořice 
jsme zcela zaslouženě zvítězili 0:4 a sou-
peř nám smekl poklonu z předvedené hry. 
V  dalším domácím zápase jsme hostili 
obávaného soupeře TJ Sokol Novosedly, 
kdy jsme hned z  kraje zápasu svojí ne-
koncentrovaností a  nedůrazností před 
naší bránou darovali soupeři gól. Tento 
moment vyprovokoval kluky k maximální-
mu nasazení, což vedlo ke srovnání skóre 
a  vstřelení dalších pěti branek v  zápa-
se, který skončil po  velmi zaslouženém 
kvalitním bojovném výkonu 6:1. Domácí 
dohrávka 8. kola s SK Šlapanice po  vel-
mi vyrovnaném prvním poločase skončil 
výhrou soupeře, kdy jsme dokázali v po-
slední minutě utkání pouze korigovat 
stav na 1:2. Vzhledem k tomu, že soutěž 
je velmi kvalitní, neznamená jistou výhru 
s papírově slabším soupeřem, což se po-

tvrdilo v  domácím utkání se  sdruženým 
týmem Křenovice/Újezd, který dokázal 
udržet po celý zápas vyrovnané skóre 0:0 
i přes naši herní a střeleckou dominanci. 
Dalších pět utkání jsme odehráli vítězně, 
a proto se  těšíme po odehrané podzimní 
části sezony z průběžného druhého místa 
s 29 body za 9 vítězství, 2 remízy a 2 pro-
hry s celkovým skóre 42 vstřelených a 19 
obdržených branek. V  jarní části sezony 
bychom chtěli navázat na výkony z pod-
zimu a  poprat se  o  postup do Krajského 
přeboru.

Trénujeme třikrát týdně střídavě na hra-
cích plochách ve Bzenci a ve Vracově. Tré-
ninky máme zaměřeny jak na  obratnost 
a dynamiku, tak také na techniku s balo-
nem a  trénink herních dovedností s  roz-
vojem fyzické kondice. V zimní přestávce 
budeme využívat sportovních hal ve Bzen-
ci a  Vracově. Dále sehrajeme několik 

přípravných zápasů. Závěrem bych chtěl 
poděkovat a pochválit kluky za disciplino-
vaný přístup k tréninkům a zápasům, což 
se projevuje pozitivně nejen u jednotlivých 
hráčů, ale i v herním projevu celého týmu.

Soupiska starších žáků: 
Brankaři: Tomáš Hrabec, Jáchym Baťka. 
Hráči: Jonáš Paták (18 gólů), Vojtěch 

Prachař (8 gólů), Robin Poláček, Tadeáš 
Frelich, Lukáš Marek, Jakub Zábranský, 
Dominik Eliáš (2 góly), Ondřej Kudláč 
(2 góly), David Prokeš (11 gólů), Lukáš 
Vopravil, Šimon Poula, Vilém Havrda, Jan 
Dvořan, Arťom Anaňjev, Filip Fridrich 

Za TJ Slovan Bzenec/FKM Morava trené-
ři David Prokeš a Roman Hrabec

MLADŠÍ ŽÁCI 1. TŘÍDA 
JMKFS SKUPINA B

Letní příprava na  soutěžní ročník 
2023/24 1.B třídy krajské soutěže probíha-
la pro sdružený tým hráčů TJ Slovan Bze-
nec a FC Vracov na  týdenním soustředění 
v rekreačním středisku Vápenky. Trénovalo 
se dvoufázově, ale nechyběly ani rekreační 
hry, bazén a došlo i na posilovnu. Tradičně 
se uskutečnil i výšlap na Velkou Javořinu, 
kterou zdolali všichni účastníci. Jako sou-
část soustředění odehráli mladší a  starší 
žáci přípravné utkání s týmem z Hroznové 
Lhoty, které vyhráli 4:0. Další přípravné 
utkání ve Vacenovicích skončilo výhrou 5:1, 
odveta ve Vracově prohra 2:9..
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Od září jsme začali trénovat třikrát týdně 
ve Bzenci a ve Vracově. V podzimní části 
soutěžního ročníku krajské soutěže mlad-
ší žáci odehráli 13 zápasů, z  nichž mají 
na kontě 5 výher, 1 remízu a 7 proher. Pro-
zatím nám tedy patří 7. místo se ziskem 16 
bodů při skóre 41:38.Pozice hráčů:Obrán-
ci - Michal Dobešek, Lukáš Tomek, Ma-
tyáš Šafář, Tomáš Novák.Záloha - Josef 
Churý, Michal Drozdy, Jaroslav Lunga, 
Kryštof Šafář, Vojtěch Brief.Útok - Samu-
el Frelich, Matyáš Grufík, Daniel  Anańjev.
Brankaři - Mattias  Schneider, Štěpán Ma-
rek.Trenéři: Oldřich Bábík, Jaroslav Lunga.
Trenér brankařů: Martin Bábík.

Rk. Družstvo Záp. + 0 - Skóre Body

1 Modřice/Rajhrad 13 11 1 1 87:11 34

2 SK Slavkov u Brna 13 10 2 1 58:16 32

3 FC Kyjov 1919 13 10 1 2 69:16 31

4 Velké Pavlovice/Rakvice 13 8 2 3 46:28 26

5 SK Šlapanice 14 6 4 4 46:28 22

6 Kobeřice/Šaratice 13 5 3 5 36:47 18

7 Bzenec/Vracov 13 5 1 7 41:38 16

8 TJ Sokol Dambořice 13 4 4 5 24:26 16

9 Křenovice/Újezd 12 5 1 6 22:34 16

10 FC Hustopeče 13 5 0 8 30:36 15

11 TJ Sokol Novosedly 13 4 1 8 21:53 13

12 Velké Bílovice/Zaječí 13 3 1 9 22:64 10

13 SK Slatina 13 2 0 11 20:76 6

14 FK Valtice 13 1 1 11 21:76 4

Horní řada zleva – Jaroslav Lunga (trenér), Matyáš Grufík, Josef Churý, Michal Drozdy, Samuel Frelich, Tomáš Novák, Oldřich Bábík (trenér).
Dolní řada zleva – Daniel Anańjev, Kryštof Šafář, Jaroslav Lunga, Lukáš Tomek, Štěpán Marek, Matyáš Šafář, Mattias Schneidr (brankař)

PŘÍPRAVKY OKRESNÍ SOUTĚŽE OFS HODONÍN
Milí fotbaloví fandové a  příznivci sportu, 

je za  námi podzimní část sezony a  je tře-
ba se  trochu poohlédnout i  za dosaženými 
úspěchy našich nejmenších fotbalových na-
dějí a budoucích fotbalových hvězd. 

Začněme tedy nejdříve od  těch nejmen-
ších dětí v kategorii mini přípravky. Do ka-
tegorie mini přípravky spadají děti od roční-
ku 2017 a mladší. Mini přípravka z důvodu 
malého množství dětí v  jarní části sezony 
trénovala spíše společně s  dětmi z  mladší 

přípravky. Po letních prázdninách se ale při-
hlásila spousta nových fotbalových hvězdi-
ček, a tak bylo možné trénovat s dětmi jejich 
věkové kategorie. Tréninků mini přípravky 
se  zúčastnilo více jak 18 dětí a  velmi nás 
těší, že je o fotbal v dnešní době takový zá-
jem. Děti v  mini přípravce spíše trénovaly 
a odehrály jen tři přátelská utkání. V každém 
utkání bylo vidět jejich zlepšení a mohli jsme 
vypozorovat, že máme v této kategorii mezi 
dětmi opravdu nadějné fotbalisty. 

Posuňme se  ale do  kategorie mladší 
přípravky, kterou tvoří děti ročníků 2015-
2016, a kde v současné době máme nej-
více dětí - okolo 45. Děti byly přihlášeny 
do soutěže okresního přeboru, a to do sku-
piny Kyjovsko a  Veselsko. Měli jsme tedy 
dvě družstva mladší přípravky. Na podzim 
došlo k  odchodu ročníku 2014 do  starší 
kategorie, a tak děti mladší přípravky byly 
převážně mladší a menší než jejich soupeři 
v této kategorii. Výsledkově to sice nebylo 
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nejlepší, ale v  této kategorii není důležitý 
výsledek, ale spíše předvedená hra. Začá-
tek sezony nás nezastihl v nejlepší formě, 
ale zápas od zápasu bylo na dětech vidět, 
jak se snaží a postupně se zlepšují. V po-
sledních odehraných zápasech již bylo 
zřejmé, že děti poctivě trénovaly a celko-
vě byla hra velmi vyrovnaná. Škoda, že už 
nám nepřeje počasí a musíme se přesu-
nout do haly, protože to zlepšení od začát-
ku podzimní sezony je opravdu markantní. 
Těší nás, že děti na sobě pracují a  snaží 
se zlepšovat. Doufejme proto, že po zimní 
přípravě budou ještě lepší a budeme v zá-
pasech tím lepším družstvem. 

Poslední kategorie v přípravkách je ka-
tegorie starší přípravky. V  této kategorii 
je aktuálně 19 hráčů a  jedná se o  roční-
ky 2013-2014. Kluci ročníku 2014, kte-
rých je v této kategorii nejvíce, postoupili 
do starší přípravky až v podzimní části se-
zony. Děti z mladší přípravky byly zvyklé 
zejména vyhrávat, protože byly takzvaným 
dorazovým ročníkem, a  tak v mladší pří-
pravce patřily k  těm starším. Od začátku 
sezony však přišlo vystřízlivění, děti hrály 
proti dětem starších ročníků a zápasy tak 
byly hodně vyrovnané. Pokud jsme však 
narazili na  soupeře, který měl silný roč-
ník dětí narozených v roce 2013, tak byla 
na hřišti vidět jejich převaha, a proto jsme 
proti těmto soupeřům tahali za kratší ko-
nec. I v této kategorii však trénink a zápa-
sové zatížení dělá hodně a děti se zápas 
od  zápasu zlepšovaly a  postupem času 
byly těžkým soupeřem i pro ty týmy, které 
v sestavě měly starší děti. 

Celkově jsme měli tedy přihlášeny 
do soutěží dva týmy mladší přípravky a je-
den tým starší přípravky. V současné době 
evidujeme mezi dětmi velký zájem o fotbal, 
a tak na jaro hodláme přihlásit o jeden tým 
starší přípravky navíc. Teď nám bude začí-
nat zimní příprava, kde se hodláme zaměřit 
především na  fyzickou přípravu, abychom 
měli na jaro do zápasů spousty sil. 

Těšíme se ze zájmu dětí, ale dovolte mi si 
taky trošku postěžovat. Opravdu nám mo-
mentálně schází v kategoriích přípravek dal-
ší trenéři, aby byl trénink pro děti ještě kva-
litnější. Proto tímto žádám rodiče (jak tatínky, 
tak i  maminky), zda by se  nechtěli přidat 
mezi nás trenéry a pomoci nám s trénová-

ním dětí. Velmi si vážím všech rodičů, kteří 
nám na trénincích v podzimní části sezony 
pomáhali. Těmto patří velké díky!

Je to sice již delší doba, ale ve spolupráci 
s DDM ve Vracově jsme o letních prázdni-
nách absolvovali také soustředění, které 
bylo pro všechny děti kategorie přípravek. 
Za nás trenéry bylo toto soustředění velmi 
vydařené a velmi rád bych poděkoval i na-
šemu A týmu dospělých TJ Slovan Bzenec 
za nabídnutou pomoc, zejména pak trené-
rovi Vladímírovi Bekerovi, který společně 
s námi odtrénoval několik jednotek a udě-
lal tak trénink pro děti zajímavější. Dále 
chceme poděkovat hráči A týmu TJ Slovan 
Bzenec Ondrovi Kuchařovi za to že si rov-
něž našel čas a dětem se při soustředění 
na  tréninku věnoval. Ondra je nejmladším 

hráčem A týmu dospělých a děti tak měly 
možnost vidět na  vlastní oči, že  poctivým 
tréninkem a pílí to můžou dotáhnout dale-
ko. V neposlední řadě patří velké díky také 
masérovi Pavlu Smrčkovi zvanému „MAZÍ-
ŇO,“ který po  tréninkové jednotce dětem 
namasíroval unavené svalstvo a pobavil je 
svými vtípky tak, jak to umí jen on sám.  

Závěrem mi dovolte poděkovat všem, 
co se  starali o  hřiště a  fotbalové zázemí 
ve Vracově i ve Bzenci, dále pak městu Vra-
cov a Bzenec za podporu fotbalu v našich 
městech a  taky všem, kteří chodili fandit 
a  povzbuzovat nejen děti nejmenší, ale 
i kategorie starší. 

Za přípravky tým trenérů: Jiří Dolan, Mar-
tin Londin, Lukáš Londin, Ladislav Moudrý 

a nově také Lukáš Vrána.
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VÝBOR TJ SLOVAN BZENEC Z.S.
Výbor TJ Slovan Bzenec pracuje 

ve složení: předseda a sekretář – Luboš 
Drozdy, místopředseda a manažer mužů 
– Libor Škodík, člen (zapisovatel) – On-
dřej Okénka, Jiří Dolan a Ladislav Mou-
drý. Kontrolní komise pracuje ve složení: 
předseda - Pavel Daněček, člen - Josef 
Sommer, František Wimmer.

Rok 2023 hodnotím jako jeden z nejú-
spěšnějších v historii bzeneckého fotba-
lu. Nejprve se podařilo našemu nově za-
loženému „B“ týmu mužů vyhrát okresní 
pohár nad Nenkovicemi a  hned poté 
se jim povedlo postoupit z druhého mís-
ta do  Okresního přeboru mužů. Ve  sla-
vení jsme mohli pokračovat i po postupu 
našeho sdruženého dorostu Bzenec/Vra-
cov do  Krajského přeboru. Postup nám 
byl nabídnut dodatečně z druhého místa 
1. třídy skupiny C. Jihomoravský fotba-
lový svaz nám stanovil lhůtu 48 hodin 
na rozhodnutí. Ihned byl svolán výkonný 
výbor TJ Slovan Bzenec/FC Vracov, kde 
probíhalo velmi složité rozhodování, ne-
boť pro postup do KP dorostu je potřeba 
starší a mladší dorost. Po dlouhém jed-
nání s hráči a výborem jsme jednohlas-
ně rozhodli o postupu do KP. Tímto roz-
hodnutím si na sebe bereme další práci 
a neskutečné množství starostí. Dalším 
velkým historickým úspěchem je čtvrté 
místo našeho „A“ mužstva po podzimní 
části divize se ziskem 29 bodů a ztrátou 
10 bodů na postupové místo do třetí nej-
vyšší soutěže. 

Velký individuální úspěch slavil náš 
hráč „A“ mužstva Petr Kasala. Ten do-
sáhl 100 branek v divizi a s 16 brankami 
je po  podzimní části druhým nejlepším 
střelcem divize.

Dále musím zmínit i  velkou kulturní 
akci, kterou jsme uspořádali v  rámci 
Bzenecké pouti v  pátek 11. 8. 2023. 
Byl to druhý ročník benefičního utkání 
na  podporu zdravotně postiženého ob-
čana města Bzence. Na stadion do Bzen-
ce přijeli opravdové legendy českého 
fotbalu, mezi které patřil například 
František Straka, Jiří Novotný, Marek 
Heinz, Horst Siegl a  samozřejmě Anto-
nín Panenka. Tým složený Horstem Sie-

glem - Sigi team - se utkal s naším „B“ 
mužstvem. Utkání skončilo vítězstvím 
Sigi teamu 5:3. Moderátorem utkání byl 
známý fotbalista a bavič Petr Švancara. 
Na  tomto benefičním utkání se  vybrala 
neskutečná částka 316.400 Kč, kterou 
si rozdělili rodiče Adélky Kořánové a Ve-
roniky Káčerkové. Za velkým úspěchem 
stojí nepředstavitelná dřina našeho vel-
mi úzkého realizačního týmu, kterému 
tímto ještě jednou moc děkuji. 

Musím si zde ale také postesknout nad 
tím, jak málo lidí se angažuje v jednom 
z  mála fungujících bzeneckých spolků. 
Každé dva týdny pořádáme sportov-
ní akci v  podobě fotbalových zápasů, 
máme dvě mužské a  sedm mládežnic-
kých kategorií, což opravdu obnáší vel-
ké množství práce a nemalé úsilí.  Rád 
bych znal názor fanoušků a  občanů 
města Bzence, zda máme v  tomto úsilí 
pokračovat. Bzenec hraje čtvrtou nej-
vyšší soutěž v  České republice a  sku-
tečně má jméno po  celé republice. Já 
osobně jsem hrdý, když se na Fotbalové 
asociaci v  Praze mluví o  Bzenci. Jestli 
jste také hrdí Bzenčani, tak přijďte mezi 
nás a podpořte tak bzenecký fotbal.

Ještě malá zmínka o  projektu hřiště 
s  umělým povrchem na  ulici Sportovní 
pod bývalým internátem. V  tuto chvíli 
probíhají jednání s dodavateli na vytvo-
ření cenové nabídky a  vysoutěžení do-
davatele, se kterým bude následně po-
depsána smlouva o dílo, která je nutná 
k podání žádostí o dotace u NSA. 

Závěrem bych chtěl poděkovat všem 
funkcionářům, trenérům, fanouškům 
a lidem, kteří podporují bzenecký fotbal, 
a taktéž poprosit o pomoc s trénováním 
našich mladých fotbalistů a fotbalistek.

Nábor nováčků u nás probíhá po celý 
rok. V  případě vašeho zájmu a  dotazů 
volejte na  telefonní číslo 731  226  644 
nebo pište na  e-mail: jednatel@fotbal-
bzenec.cz. 

Velké poděkování za  podporu bze-
neckého fotbalu patří městu Bzenec 
a  sponzorům, kterými jsou: SMR Plus 
s.r.o., Nadace Andělína manželů Ho-
lešínských, RI okna a.s., Kyocera AVX, 

Hardman spol. s.r.o., Decro Bzenec, 
spol. s.r.o., Palety a obaly Morava, DAC 
Těmice s.r.o., Hospodářské potřeby Vá-
lek, Roth Czech s.r.o., Elcomt system´s 
s.r.o., Autojeřáby Dolan s.r.o., Autogas 
Desta servis Bzenec, Fastek spojovací 
materiál, sportovní vybavení Penalty, 
Fotbalservis.

Příjemné prožití vánočních svátků, 
v novém roce hodně zdraví, štěstí a po-
hody přeje výkonný výbor TJ Slovan 
Bzenec z.s.

Za fotbalový klub TJ Slovan Bzenec z.s.
předseda oddílu Luboš Drozdy
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TECHAMBITION – ZATRAKTIVNĚNÍ VÝUKY MATEMATIKY
V  letošním školním roce jsme na  Pří-

voze ve  druhém a  třetím ročníku ma-
turitních oborů začali využívat novinku 
– v matematice pracujeme s programem 
Techambition, což je platforma sloužící 
k opakování, samostudiu, skupinové práci 
i  k  domácí přípravě ve  všech kapitolách 
středoškolského učiva. Pokud plníme za-
dané úkoly v hodinách, pracujeme s mo-
bilními telefony. 

Techambition nabízí v mnoha případech 
trochu jiný pohled na  učivo probírané 
v  hodinách. Umožňuje lépe pochopit ně-
které problémy třeba pomocí vizualizací, 
vede nás ke vzájemné spolupráci a v ne-
poslední řadě ukazuje, jak ve výuce mobily 
smysluplně využít.

Jsme rádi, že nám vedení školy umožni-
lo nákup licencí na tuto skvělou pomůcku 
a rádi ji budeme využívat i nadále.

Mgr. Hana Cibulková
učitelka matematiky

O LESE V LESE
Pod tímto názvem se uskutečnila akce 

lesní pedagogiky, kterou jsme připravili 
pro žáky ZŠ Bzenec. Tuto podzimní akci 
pořádáme pravidelně. Děti si na ní mohou 
vyzkoušet různé činnosti spojené s lesním 
hospodařením a rovněž se dozvědět i za-
jímavé informace o lese a přírodě. Princip 
spočívá v tom, že naši žáci dělají průvodce 
mladším dětem a předávají jim tak infor-
mace získané v rámci svého studia. Lesní 
pedagogika už má na Přívoze svou tradici 
a  mimo již zavedené akce budeme tuto 
oblast dále rozšiřovat. 

PRO NAŠE ŽÁKY
Na  pracovišti Přívoz jsme pořídili si-

mulátor pro harvestor a  vyvážečku. Díky 
tomuto vybavení mají žáci možnost vy-
zkoušet si práci s  uvedenou mechaniza-
cí nanečisto - před prací se  samotnými 
stroji. Ve výuce rovněž využíváme moderní 
měřicí přístroje pro lesní hospodářství. 
Mimo jiné i  s  tímto vybavením se budou 
moci seznámit zájemci o studium na naší 
škole v rámci dnů otevřených dveří. 

Ing. Tomáš Crhonek, MBA
zástupce ředitele
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NAŠI RODÁCI
DR. JAROMÍR LAKOSIL
(9. 2. 1923 Bzenec – 18. 3. 1989 Olomouc)

byl významný teoretik a  kritik výtvar-
ného umění, malíř, restaurátor a  ředitel 
Oblastní galerie výtvarných umění v Olo-
mouci.

Dr. Jaromír Lakosil se narodil dne 9. 2. 
1923 v  domě č. 68 na  Dolním náměstí 
v  Bzenci a  letos v  únoru uplynulo 100 
let od  jeho narození. O  jeho hlubokých 
kořenech v  našem městě svědčí zá-
znamy ve  starých matrikách. Jaromíro-
vým otcem byl Rafael Lakosil, narozen 

8. 9. 1893, který pocházel z domu č. 432 
v ulici K. V. Raise. Matka Anna, rozená Re-
píková, se narodila 17. 8. 1901 v ulici K. 
Čapka č. 93. Rafaelovými rodiči byli Au-
gustin Lakosil – bzenecký krejčí a Anna 
Lakosilová, rozená Pechová, rovněž 
ze  Bzence. Rafael byl vyučený zámeč-
níkem. Ze  stránek www.starybzenec.cz 
se dozvídáme, že byl mobilizován již 25. 
8. 1914, a  že  v době své svatby dne 4. 
7. 1922 pracoval jako strojník lihovaru 
v Bzenci. Před důchodem byl zaměstnán 
jako údržbář v Zemědělské škole v Bzen-
ci vedle fary.

Dr.  Jaromír Lakosil po ukončení měš-
ťanské školy v  Bzenci odešel studovat 
gymnázium v Kyjově. Období 2. světové 
války a  uzavření vysokých škol přečkal 
jako učedník v  rámařské a  restaurátor-
ské dílně v Uherském Hradišti. Po válce 
pokračoval studiem na  Akademii vý-
tvarných umění a  na  Filozofické fakultě 

Dr. Jaromír Lakosil

Babička Jaromíra Lakosila
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Univerzity Palackého v  Olomouci. Svoji 
profesní kariéru započal v  roce 1951 
v  Krajském vlastivědném muzeu v  Olo-
mouci a  o  rok později se  stal vedoucím 
Oblastní galerie výtvarných umění. Ini-
cioval a  organizoval řady výstav soch 
a  obrazů, pro které také tvořil katalogy, 
podílel se  na  realizaci olomouckých so-
chařských bienále. Zahajoval výstavy, 
pořádal besedy a pracoval na monogra-
fiích. Jeho činnost měla rozměr nejen 
místní, ale i  národní a  mezinárodní. Byl 
dokonce členem Mezinárodní rady muzeí 
ICOM při UNESCO v Paříži.

Osobně se  přátelil s  řadou uměl-
ců a  snažil se  jejich tvorbu podporovat 
a  propagovat. Pro olomouckou galerii 
pak získával ta nejlepší a  nejkvalitnější 
díla. Byl v  kontaktu například s  Juliem 
Pelikánem, Vladimírem Puklem, Janem 
Bauchem, Vincencem Vinglerem, Vladi-
mírem Navrátilem, Vincencem Makov-
ským a s dalšími.

Jako velký znalec a přítel Karla Svolin-
ského pracoval také na uspořádání jeho 
díla a na jeho monografii, ale tu již bohu-
žel nedokončil.

Pod vedením Dr.  Lakosila se  galerie 
stala třetí nejvýznamnější v naší republi-
ce. Specializoval se hlavně na české vý-
tvarné umění v  jeho malířské a  sochař-
ské části.

V  olomoucké galerii působil dlouhých 
37 let ve funkci ředitele a od roku 1970 

pak jako její řadový pracovník. Důvodem 
odvolání z vedoucí funkce bylo jeho po-
litické „pomýlení“ v  událostech kolem 
roku 1968 a  zejména iniciování obno-
vy Památníku osvobození a  památní-
ku T.  G.  Masaryka na  Žižkově náměstí 
v Olomouci.

Dr.  Jaromír Lakosil miloval Slovácko, 
Bzenec, vinohrad a  vinný sklep. Proto 
se sem každou volnou chvíli vracel. Čas-
to jsme ho potkávali, jak se s přáteli vý-
tvarníky prochází našimi vinohrady, kde 
hledali inspiraci. Krásná byla i posezení 
při skleničce bzeneckého vína v  jeho či 
v našem sklepě.

Opravoval si dům č. 37, kde hodlal 
strávit svůj důchod a  také si zbudoval 
ateliér nad svojí vinicí v Psí hoře. Úpra-
vy domu i  ateliér mu projektoval jeho 

největší osobní přítel Ing.  arch. Zdeněk 
Hynek, bývalý hlavní architekt města 
Olomouce.

Vídal jsem ho dopoledne z okna učebny 
hudební výchovy ve staré škole, jak krá-
čí s demižonkem v ruce při cestě domů 
na Horní náměstí a odpoledne zase zpět. 
Vzpomínám také na jeho maminku, která 
se pravidelně starala o  růže u pomníku 
padlých rumunských vojáků před naší 
školou. Říkala mně i našim žákům, že je 
to její vděk za naše osvobození.

Život pana Dr. Jaromíra Lakosila se bo-
hužel ukončil velmi brzy a  náhle dne  
18. 3. 1989.

Odešla významná kulturní osobnost, 
veliký znalec výtvarného umění a  přítel 
nás všech, kteří jsme ho znali.

V našich srdcích ale stále zůstává.
PaedDr. Pavel Jurečka



26

Svatopluk Stodolář (Zdroj: Jana Stodolářová)

ZNÁMKA ČÍSLO 452 CHYBÍ
Chvíli před půlnocí, v  úterý 9. června 1970, probudilo paní 

Marii Sotolářovou a  její dvě děti Janu (*  1951) a  Svatopluka 
(*  1955) zběsilé bouchání na  okno a  vrata. Bydleli v  té době 
v  domě č. p.  78 pod kostelem. Do  tmy se  tichým náměstím 
ozývalo volání. Máte někoho v Šardicích v dole? Stalo se  tam 
velké neštěstí.

Na druhý den ráno se z rádia dozvěděli více, zprávy to však 
byly velmi skličující. Po  velké lokální průtrži mračen na  úpatí 
Ždánického lesa, kdy došlo k masivnímu průvalu povrchových 
vod do šardického lignitového dolu Dukla, v něm zůstalo zato-
peno 34 horníků. Mezi nimi byl i  jediný Bzenčan – Svatopluk 
Sotolář. O tom, zda měl tento krutý konec zapsán v knize osu-
du, můžeme dnes jen spekulovat. Jistě, nemusel jít v den své 
končící dovolené na odpolední směnu, ale to by se neslučovalo 
s  jeho povahou. Za vše mluví poslední čin jeho života, kterým 
dokázal svoji lidskost, profesionalitu a  smysl pro kamarádství 
při náročné práci v  podzemí. Přestože měl možnost se  ještě 
zachránit útěkem před  nepředstavitelnou masou vody, bahna 
a kamenů, jež obrovským tempem zaplavovala důlní prostory, 
vrátil se zpátky k nejbližšímu ligyfonu (hlasitý telefon, používa-
ný v důlním provozu jako bezpečnostní a komunikační zařízení) 
a  o  nastalé kritické situaci informoval dispečera. V  těch mís-
tech, na  chodbě číslo 352 bylo také 20. srpna nalezeno jeho 
tělo. Bylo to tedy až za nekonečných 72 dnů. Tímto činem vy-
měnil svůj život za životy kolegů, kteří se díky jeho pohotovosti 
dostali na  povrch včas. Poslední nalezenou obětí byl Jindřich 
Cvek, kterého našli až  za 128 dní od katastrofy. V sobotu 22. 
srpna byl Svatopluk Sotolář pohřben se všemi poctami na bze-
neckém hřbitově.

„Přeživší se shodují v tom, že největší dík za všechny si za-
slouží Jindřich Cvek a  Svatopluk Sotolář, kteří vnikající vodu 
oznámili na dispečink. Nezazmatkovali, ani se nedali v panice 
na útěk, ale nejprve vše nahlásili.“ 

Svatopluk přišel na svět jako druhé dítě rodičů Martina Soto-
láře a Marie Vojtkové, pár dnů před Vánoci, 20. prosince 1923. 
Narodil se v domě č. p. 470 v Barákách – ano, to je ten známý 
dům na křižovatce, jehož zeď po dlouhá léta zdobilo panorama 
Bzence, které tam vymaloval jeho strýc Karel Zamazal (* 25. 
července 1908). 18. června 1925 koupila jeho matka domek č. 
p. 521 nedaleko jeho rodného domu. Dnes již neexistuje, stával 
mezi domy č. p. 131 a 133. Rodina Sotolářových přišla do Bzen-
ce pár let před jeho narozením z Kotvrdovic na Blanensku. Otec 
Martin (* 9. listopadu 1898 – † 19. dubna 1978) pracoval u Čes-
koslovenských státních drah, matka Marie (* 31. května 1902 – 
† 7. ledna 1982) byla zelinářka. Její kvalitní produkty byly dobře 
známé a oblíbené až ve Zlíně. Svatba byla v bzeneckém kostele 
sv. Jana Křtitele 21. června 1922. Spolu měli ještě dceru Dra-
homíru (* 1921) a syny Františka (* 1927) a Rostislava (* 1931). 
Na  konci 50.  let minulého století se  přestěhovali do  domu č. 
p. 104, prakticky naproti č. p. 470. Po absolvování povinné škol-

ní docházky se Svatopluk vyučil holičem. Toto řemeslo vykoná-
val v Olšovci, ve stále existujícím domku, kde se dodnes ozývá 
cvakání nůžek a pořád funguje ta nejlepší informační kancelář, 
tak jak to má ve  správném holičství být. Další výčet jeho za-
městnání je velmi pestrý. Na doporučení svého bratrance si šel 
vydělávat do Ostravy – Kunčiček, později pracoval v OSP Veselí 
nad Moravou jako zedník. V polovině 60. let nastoupil do nově 
otevřeného šardického dolu Dukla jako horník. Číslo jeho znám-
ky a lampy bylo 452.

Jeho manželka Marie, rozená Velická, přišla na svět 30. srp-
na 1925 v  malokarpatské vesnici Buková, okres Trnava. Brzy 
odešla z domu do služby a vlastně právě díky tomu se poznala 
i se svým nastávajícím. Po 2. světové válce totiž sloužila v domě 
bzeneckého zubaře MUDr.  Alfreda Blumky v  Nádražní ulici č. 
p. 972. Se Svatoplukem se vzali 18. února 1950. Později pra-
covala u  lesní správy a v Kovodělu Moravský Písek. Necelých 
deset let po  tragické smrti svého manžela, po mnoha dalších 
ranách osudu a  trvalé psychické nepohodě ukončila vlastním 
rozhodnutím svůj život 22. března 1980.

Milan Řihánek
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TOULKY BZENCEM A OKOLÍM
ŽILKŮV DUB

Bzenčané přerušili práci na polích i ve vi-
nohradech a poslouchali výstřely, které jim 
vítr přinášel z  lesa. „Našli Žilku! Aj vojáky 
z  Hradišťa naň poslali!“   – letěla zpráva 
od jedné skupinky k druhé.

„Teho nechytnú! Les zná jak svoje boty. 
Navíc ho očarovala víla – kulky sa mu vy-
hýbajú, aj dybys z jednoho kroka střílal! Zas 
jim uteče, dajte na mňa!“ – pokyvuje hla-
vou jeden z hospodářů.

Po nějakém čase výstřely utichly a všich-
ni se  vrátili ke  své práci. Z  lesa se  však 
vynořila skupinka vojáků, kteří mezi se-
bou na  plachtě nesli zakrvácené mužské 
tělo. Složili jej před bzeneckým rathausem 
a unaveně si posedali okolo. Přece se  jim 
nakonec podařilo loupežníka Žilku skolit. 
Místní lidé bezmocně svírali pěsti – kdo je 
teď bude chránit před útlakem vrchnosti?

Tímto bychom mohli začít naše dnešní 
putování po bzeneckých mizejících místech 
– tentokrát se zastávkou u památného Žil-
kova dubu.

Jak bylo řečeno v  úvodu, ke  stromu 
se  vztahuje místní pověst o  loupežníko-
vi, který se  svou tlupou řádil v  jeho okolí 
za  časů velké bídy v  druhé polovině 18. 
století. Bohatým bral a chudým dával. Údaj-

ně se  jmenoval Vincenc Žilka a  pocházel 
ze Skalice. Dlouho se nedal chytit, až vrch-
nost vypsala odměnu pro toho, kdo k němu 
ukáže cestu. A  skutečně se  našel pytlák, 
který Žilku zradil. Do nitra lesa se vypravilo 
vojsko, jenže lapka vyšplhal do větví stro-
mu a útokům odtud zdatně odolával. Bitka 
to byla nekonečná, jednomu z vojáků na-
konec došly patrony, utrhl si tedy knoflík, 
nabil a loupežníka sestřelil.

Celou pověst o  Žilkovi v  podání z  roku 
1935 od  bývalého ředitele měšťanských 
škol a pozdějšího knihovníka Jana Gartnera 
naleznete na  webu www.starybzenec.cz 
v rubrice „Povídky a pověsti.“

Žilkův dub se  nachází dva kilometry 
od  Bzence-Přívozu, nedaleko lesní cesty 
vedoucí k  turistické základně Littner. Bo-
hužel v průběhu zimy v letech 2012-2013 
uschl. Dub byl vysoký 22 metrů, měl kmen 
o obvodu 4,8 metru a průměr koruny zhru-
ba 34 metrů. Stáří stromu se  odhadovalo 
na 300 let. Byl jedním z mála pozůstatků 
původního dubového porostu, podle které-
ho se oblast nazývá Doubrava, ačkoli dnes 
zde rostou převážně borovice. Před Žilko-
vým dubem je již nasazen nový strom, ale 
potrvá rozhodně ještě pár let, než bude do-
statečně velký na to, aby se v jeho koruně 

mohl loupežník Žilka schovat. Kdo se tedy 
chce ještě rozloučit se stromem, který byl 
nedílnou součástí snad nejznámější bze-
necké pověsti, neměl by váhat a měl by si 
udělat malou procházku – vždyť v bzenec-
kých lesích je tak krásně...

Text: Petr Janovský; 
Fotografie: Filip Radosta

NEMOCNICE KYJOV OMEZUJE NEAKUTNÍ PÉČI V REAKCI  
NA CELOREPUBLIKOVÉ PROTESTY LÉKAŘŮ

Kyjov, 28. listopadu – Nemocnice Kyjov 
se ocitá v obtížné situaci v důsledku ak-
tuálního zapojení lékařů do celorepubliko-
vých protestů. Toto rozhodnutí má výrazný 
dopad na poskytovanou péči a vede k ne-
vyhnutelným opatřením, včetně význam-
ného omezení neakutní péče v  regionu, 
včetně lůžkové.Od 1. prosince 2023 Ne-
mocnice Kyjov omezuje ambulantní péči 
v  důsledku protestu lékařů, kteří podali 
výpovědi z přesčasové práce. Celkem 69 
lékařů se rozhodlo striktně dodržovat zá-
koník práce, což představuje novou výzvu 
pro provoz nemocnice. Toto omezení bude 

mít přímý dopad na plánované ambulantní 
výkony, přičemž některé ambulance bu-
dou zcela uzavřeny."V tuto chvíli nemoc-
nice omezí plánované ambulantní výkony 
a případně lůžkovou péči, z důvodu sed-
mi desítek výpovědí lékařů z přesčasové 
práce. Některé ambulance budou zce-
la uzavřeny, jak vážná je situace ukáže 
prosinec a  omezení provozu jednotlivých 
ambulancí," uvedl MUDr.  Jiří Vyhnal, ře-
ditel Nemocnice Kyjov.Odborné ambu-
lance, které nezajišťují akutní péči, budou 
v prosinci fungovat pouze v omezené míře 
nebo budou uzavřeny úplně. Akutní péče 

zůstává zachována, avšak do  budoucna 
nelze další omezování péče vyloučit.Ape-
lujeme na pochopení pacientů a veřejnos-
ti v  této obtížné době. Věříme v  nalezení 
řešení, které bude sloužit nejen zaměst-
nancům nemocnice, ale také pacientům, 
jimž chceme i nadále poskytovat kvalitní 
péči. Doporučujeme pacientům, aby zvá-
žili návštěvu pohotovosti a primárně řešili 
své méně závažné akutní potíže se svými 
praktickými lékaři, a  to v  jejich pracovní 
době. Lze očekávat výrazné prodloužení 
čekací doby v  rámci pohotovostní služby 
Nemocnice Kyjov.
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KULTURA
BZENECKÉ KROJOVANÉ VINOBRANÍ

Několika fotografiemi se  vracím k  tři-
cátému ročníku Bzeneckého krojovaného 
vinobraní.Letos žil vinobraním celý Bze-
nec a návštěvníci si mohli užít Hradišťan 
na náměstí, několik krásných výstav i pro-
gramy vinařů v jejich sklepech.  Folklorní 
soubory dětské i dospělé, místní i přespol-
ní, taneční i pěvecké vystupovaly v pátek 
i v sobotu a spolu se statným Bakchusem, 
nymfami a krásnou kněžnou prošli Bzen-
cem v  průvodu. Příští ročník je plánován 
na 20. - 21. 9. 2024 a chystáme opět ně-
kolik překvapení.

SVATOMARTINSKÉ SLAVNOSTI
V sobotu 11. 11. vyjel svatý Martin s dru-

žinou deseti jezdců na projížďku Bzencem 
a před půl třetí dorazil na nádvoří zámku, 
kde už čekali návštěvníci ochutnávající 
svatomartinská vína od  bzeneckých vina-
řů a svatomartinské rohlíčky od šikovných 
dam z bzeneckého Sokola. Když svatý Mar-
tin vjel na nádvoří, potkal žebráka, ale jeli-
kož u sebe neměl žádné jídlo ani peníze, dal 
mu polovinu svého pláště (to pro ty, kteří 
se ptali, co tam dělá ten žebrající pán, byl 
tam kvůli dávné pověsti). K dobré pohodě 
hrála cimbálová muzika Floriánek. Násle-

dovalo svěcení mladých vín naším otcem 
Martinem a jezdci se odebrali na objížďku 
vinných sklepů. 

Moc děkujeme Petru Janovskému za za-
půjčení nádherné zbroje pro svatého Mar-
tina, panu Rajmicovi za přilbu a paní Svrči-
nové, které se podařilo domluvit moc hodné 
a klidné koně, aby si je každý mohl pohladit 
(někteří přijeli až z Tlumačova). Děkujeme 
i otci Martinovi, žebráku Vojtovi a všem po-
řadatelům. Velké díky patří také všem bze-
neckým vinařům, kteří se do akce zapojili.

Irena Koukalová Uličná
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DOVOLUJEME SI VÁS POZVAT
NA AKCE V PROSINCI

16. 12. 2023 OD 14:00 - VÁNOCE 
NA ZÁMKU
Vánoční tradice
Jarmark rukodělných výrobků
Dílničky pro děti
Výstava betlémů
Bohaté občerstvení od místních spolků
Sbírka dobrot pro pejsky a kočičky z bze-
neckého útulku
Vystoupení: Marijánek, Maličký Marijánek, 
Bzenčánek

23. 12. 2023 OD 14:30 - HUDEBNÍ 
ADVENT SE ZPÍVÁNÍM U STROMEČKU
kaple sv. Floriána a Šebestiána
Tom Mikulec, Míša Krobot Rotterová, Mi-
lan Krobot, Jazz Ladies Co.
15:45 koledují děti z Marijánku, Maličkého 
Marijánku a následně si společně zazpívá-
me vánoční koledy pod taktovkou Bzenec-
kých drmolic

MĚSTSKÁ KNIHOVNA INFORMUJE
Městská knihovna oznamuje svým čte-

nářům, že  posledním půjčovním dnem 
roku 2023 bude úterý 19. prosince. V roce 
2024 zahajujeme v úterý 2. ledna.

Jitka Navrátilová

PODĚKOVÁNÍ
Chtěla bych touto cestou poděkovat vede-

ní města Bzence za pěkný dárek a kytičku 
k narozeninám mojí maminky Marie Dudové.

S pozdravem Hana Hránková

VÍNEM JIHOMORAVSKÉHO KRAJE 2023 JSOU VÍNA ZA SLOVÁCKA
Jihomoravský kraj ve  spolupráci s Ná-

rodním vinařským centrem vyhlásil soutěž 
o „Víno Jihomoravského kraje 2023.“ Vína 
oceněná tímto titulem budou reprezento-
vat region jižní Moravy při oficiálních ak-
cích Jihomoravského kraje a budou pou-
žívána jako dary pro významné návštěvy.

Ucházet se o titul „Víno Jihomoravské-
ho kraje 2023“ se  mohla vína vyrobená 
z  hroznů révy vinné, která mají původ 
ve vinicích na území Jihomoravského kra-
je, kde také proběhlo jejich zpracování. 

Každý výrobce mohl přihlásit pouze dvě 
vína ze své produkce, a to jedině v přípa-
dě, že garantuje dodání pěti set lahví o ob-
jemu 0,75 l od jednoho druhu u bílých vín 
a dvou set lahví o objemu 0,75 l od jedno-
ho druhu u červených vín.

Hodnocení soutěžních vzorků pro-
běhlo 14. září 2023 v Centru Excelen-
ce ve Valticích.

Vinaři se  Slovácké vinařské podoblas-
ti doslova dobyli pomyslný vrchol této 
soutěže. Ze  čtyř vybraných vín jsou tři 

vinařství právě ze  Slovácka, konkrétně 
ze Bzence a ze Skalky u Kyjova. Bzenečtí 
vinaři mohou být pyšní na to, že při vý-
znamných akcích a jednáních se budou 
podávat vína hned od dvou bzeneckých 
vinařů. Bude to bílé víno od společnosti 
Vinum Moravicum a.s. - Ryzlink vlaš-
ský PS 2021 a červené víno od Vinařství 
Kněží hora s.r.o. – Zweigeltrebe Rezerva 
VH 2018. Do třetice Slovácko reprezen-
tují Vinné sklepy Skalák s.r.o. s  bílým 
vínem Veltlínské zelené PS 2021. Jsme 
moc rádi a  hrdí a  doufáme, že  jednání 
nad vínem budou nejen příjemná, ale 
i přínosná.

Vína ze  Slovácka oceněná titulem 
„Víno Jihomoravského kraje 2023“
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POZDRAVENÍ Z CHARITY
Vážení a milí spoluobčané, uživatelé našich služeb, přízniv-

ci charitního díla, i  když se nám v posledních letech za  okny 
sněhové vločky příliš neobjevují, výzdoby našich domovů a všu-
dypřítomný ruch s tóny krásných koled nám předznamenávají, 
že se blíží Vánoce a konec dalšího roku. 

Ten letošní jsme jako obvykle zahájili Tříkrálovou sbírkou, kte-
rá nám v krátkém okamžiku umožňuje zažít pocit radosti a vzá-
jemnosti; pocit, že  můžeme lidem v  nouzi pomáhat žít lepší 
život a znovu se ujišťovat, že všechno, co Charita dělá a nabízí, 
dává smysl. Ve srovnání se dvěma předcházejícími „covidový-
mi“ roky by se dalo říci, že  jsme svoje každodenní povinnosti 
plnili už relativně v poklidu.

Co nám ale na klidu nepřidává, je skutečnost, že v několika 
posledních letech napříč celou republikou - ale v našem kyjov-
ském i hodonínském regionu především - roste počet „podnika-
telských subjektů,“ jejichž hlavní motivací je získání příspěvku 
na péči a také důchodu seniorů. V našem okolí rostou jako hou-
by po dešti domy či byty, v nichž se nabízí seniorům ubytování 
spojené s poskytováním sociálních a zdravotních služeb. Rodin-
ní příslušníci a zájemci o tyto služby si ale vůbec neuvědomují, 
že se jedná o zneužívání zmíněného příspěvku na péči. 

Sociální služby smí poskytovat výhradně subjekt, který spl-
ňuje minimálně následující požadavky: je uveden v  registru 
poskytovatelů sociálních služeb, musí disponovat pověřením 
k poskytování služeb obecného hospodářského zájmu a musí 
být zařazen do základní sítě sociálních služeb v Jihomoravském 
kraji pro příslušný kalendářní rok. Pokud byť jedinou podmínku 
z  výše uvedeného nesplňuje, nemůže být financován z  veřej-
ných prostředků, kam příspěvek na péči jednoznačně patří.

Oficiálním cílem sociální politiky státu je, aby seniorům a li-
dem jakkoliv závislým na pomoci jiných bylo umožněno setr-
vat v  domácím prostředí po  maximální možnou dobu, pokud 
možno až do přirozeného konce. I proto je ze strany státu více 
preferována terénní forma pečovatelské služby než pobytová 
zařízení, kde - ať si to chceme nebo nechceme připustit - do-
chází k zpřetrhání rodinných a dalších osobních vazeb, na které 
byl senior v domácím prostředí zvyklý.Důsledkem skutečnosti, 
že dotčená pobytová zařízení přijímají téměř výhradně klienty 
s přiznaným 3. a 4. stupněm příspěvku na péči (tedy ty, z nichž 
mají nejvíce peněz), je fakt, že nám i jiným oficiálním a legitim-
ním poskytovatelům tito lidé začínají chybět, což v konečném 
důsledku ohrožuje udržení a vůbec existenci služby, protože ne-
budeme schopni naplňovat výkonnostní předepsané ukazatele.

Je správné do takových zařízení naše blízké umísťovat nebo 
na to jen pomýšlet…? Očekáváme, že v průběhu příštího roku 
bude i ze strany Jihomoravského kraje tato problematika více 
medializována a k  veřejnosti i  samosprávám se  tak dostanou 
další a podrobnější informace.

Charita Kyjov nabízí a  podává pomocnou ruku všem, kte-
ří ji potřebují. Starým i mladým, handicapovaným, osamělým, 
uživatelům návykových látek, lidem v  obtížné životní situaci, 

nevyléčitelně nemocným, umírajícím. Všem, kterým postupně 
ubývají síly a někdy i chuť do života.

Charita nabízí služby zdravotní i  hospicové včetně paliativ-
ní péče, která je určena onkologicky nemocným, umírajícím 
i  jejich nejbližším. Cestou pečovatelské služby pak poskytuje 
pomoc a podporu při zvládání běžných činností v domácím pro-
středí uživatelů, dále nabízí odborné sociální poradenství, bez-
pečné zázemí, podporu i pomoc dětem a dospívajícím, rovněž 
tak osobám závislým na návykových látkách. Všem těmto lidem 
se  snažíme navracet chuť se  znovu smát, povídat si a  třeba 
i najít smysl života.

Chci z  tohoto místa poděkovat celému kolektivu oběta-
vých a odborně zdatných pracovníků, které Charita Kyjov má, 
a na které se dá vždy spolehnout. Děkuji všem kolegům i ko-
legyním za jejich profesionální, poctivou a obětavou práci, kte-
rou každodenně odvádí. Přeji jim, aby v sobě i nadále nacházeli 
sílu a odvahu zas a znovu se obětovat pro druhé, aby nepochy-
bovali o hlubším smyslu tohoto povolaní a dovedli být sluncem, 
které vždycky zazáří těm, ke kterým přicházejí.

Nejkrásnější svátky v roce jsou za dveřmi, adventní čas a če-
kání na příchod Spasitele končí. Přeji nám všem, abychom ne-
marnili zbytečně čas trápením, že není všechno podle našich 
představ, a  abychom věřili, že  právě o  Vánocích dostáváme 
od Boha všechno, co potřebujeme. A to i k tomu, abychom mohli 
dělat šťastnými ty druhé. 

Požehnané vánoční svátky, hojnost zdraví, radosti i pokoje!
Bc. Jitka Rybová, DiS.PR, Charita Kyjov

KYJOVSKÉ SLOVÁCKO V POHYBU 
V ROCE 2023

Komunitně vedený místní rozvoj (CLLD), Místní akční plán vzdě-
lávání (MAP), Centrum služeb pro obce (CSS), tyto tři pojmy jsou tr-
valými programy spolku Kyjovské Slovácko v pohybu a byly zde pro 
vás i v roce 2023. Mnozí z vás se s nimi již setkali, či dokonce z nich 
čerpali podporu. Jiní budou moci využít dalších výzev a podat žádosti 
na realizaci svých nápadů a záměrů i v příštím roce.

CLLD - vyhlásili jsme 6 dotačních výzev a podpořili projekty za více 
jak 45 milionů korun.  

MAP - uspořádali jsme desítky vzdělávacích akcí, seminářů, 
workshopů, přednášek pro učitele a ředitele škol, ale také pro za-
čínající podnikatele a širokou veřejnost a Veletrh středních škol pro 
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žáky a základních škol. Vše včetně připravo-
vaných akcí na www.vzdelavanivpohybu.cz.

Centrum společných služeb 
Spustili jsme nový komunikační portál 
DSO Severovýchod www.obcekyjov-
ska.cz, jehož součástí je mapový portál  
mapy.obcekyjovska.cz.

Energetické úspory
Zahájili jsme činnost Energetického spo-
lečenství - Communitie, z.s.  Podrobnější 
informace na www.communitie.cz.

Nová zelená úsporám LIGHT
Dále také administrujeme program Nová ze-
lená úsporám LIGHT na podporu úsporných 
opatření pro seniory a domácnosti s nižšími 
příjmy nejvíce ohrožené energetickou chu-
dobou. 

Budujeme komunitu
V rámci projektu jsme otevřeli nové VIRTU-
ÁLNÍ KOMUNITNÍ CENTRUM s  množstvím 
cenných rad a informací pro řešení složitých 
životních situací. Více na  www.kyjovskopo-
maha.cz.

Stručně z našich ostatních činností:
Nadační fond Kyjovského Slovácka  
Fond jsme založili na podporu malých pro-
jektů, které nedosáhnou do velkých dotač-
ních programů.

Slovácko jako malované
Otevřeli jsme virtuální galerii Slovácko 
jako malované, abychom zde ukázali svě-
tu námi nashromážděné regionální “po-

klady”. Odkaz na galerii najdete na našich 
webových stránkách.

Na kole dětem Jižní Moravou 
Uspořádali jsme 5. ročník veřejného cyklo-
výletu na podporu dětí po onkologické léčbě 
s výtěžkem 115 500 Kč!

Malé věci kolem nás
Dalších osm drobných projektů získalo pod-
poru z grantového programu společnosti Ve-
tropack Moravia Glass, na kterém se podílí 
i náš spolek.

Slovácký rok v Kyjově
I v tento Slovácký rok se královská družina, 
v  podání krojované chasy ze  Skoronic, při 
svém putování po  významných institucích 
a místech v Kyjově zastavila přede dveřmi 
naší kanceláře a vzdala tak hold naší práci.

Vernisáž Poslední inventura
Těsně před vypuknutím Slováckého roku 
jsme uspořádali v Galerii Doma u Ježů v Ky-
jově vernisáž výstavy výtvarných děl autora 
MUDr. Jiřího Dunděry „Poslední inventura“.  
Jiří Dunděra je dlouholetý spolupracovník 
našeho spolku. Veřejnosti je znám jako lékař, 
regionální historik, publicista i jako výtvarník.

Rozhoupaná krajina 
O našich houpačkách jste už jistě slyšeli, 
ale možná nevíte, že jejich počet už dosá-
hl neuvěřitelných 42! A protože na  jejich 
péči už nestačíme, rozhodli jsme se je dát 
k adopci. Pro příznivce a adoptivní rodiče 
houpaček jsme uspořádali Rozhoupané 

odpoledne na  hřišti Syslíkova království 
v  obci Sobůlky. Přijďte se  pohoupat i  vy 
nebo se přímo přihlaste k adopci! Najdete 
je mapovém portálu obcekyjovska.cz.

Zažít Kyjov jinak
Jsme rádi, když můžeme pomoct s akcemi 
pro místní lidi, a tak jsme se připletli i k akci 
„Zažít Kyjov jinak“ a stali jsme se  jedním 
z hlavních organizátorů. Na chvilku se za-
stavit a potkat se se sousedy, popovídat si 
a užít si společný den se spoustou zábavy, 
soutěží a atrakcí pro děti i dospělé, to vše 
tento výjimečný den nabídl.

Adventní kalendář
Adventní čas jsme se rozhodli zpestřit ne-
jen Kyjovjákům prostřednictvím netradič-
ního a originálního adventního kalendáře. 
Do  akce se  zapojili dobrovolníci, rodiny, 
školy, obchody i  pohostinství. Ti všichni 
postupně rozsvěcují zářívá okna s  čísly 
adventního kalendáře.

O  podrobnostech k  našim činnostem 
se  můžete dozvědět v  našem Zpravoda-
ji, který vám rádi zašleme, či jej najdete 
na našich webových stránkách.
Nebo rovnou přijďte za  námi a  přidejte 
se k nám!

Krásné dny, ať už předvánoční či vánoční 
nebo novoroční, plné pokoje a lásky vám 

za celý tým Kyjovského Slovácka v pohybu 
přeje předsedkyně

Anna Čarková

KOČIČÍ PŘÁNÍ PRO ÚTULEK NEJEN O VÁNOCÍCH
I když po osmnácti letech fungování spo-

lek Liga na ochranu zvířat (LOZ) ve Bzenci 
skončil, nezůstane útulek s  opuštěnými 
kočičími mazlíčky bez pomoci a dál bude 
fungovat samostatně pod názvem Catys 
Cats z.s. (Facebook: Catys Cats). Vede ho 
milá a sympatická paní Bc. Kateřina Hüb-
nerová se  srdcem otevřeným pro všech-
ny své čtyřnohé svěřence. Stále se bude 
starat o nalezené, opuštěné a bezprizorní 
kočičky, kocourky a koťátka a hledat jim 
nové domovy, zajišťovat pro ně veterinární 
služby, nechávat je kastrovat atd. 

Sama mohu z vlastní zkušenosti potvrdit 
obětavost a oddanost paní Katky k těmto 
kočičím stvořením, zejména při procesu 
adopce kočiček. Aby se o ně nadále mohla 

starat s takovou láskou a péčí, má Katka 
dvě zaměstnání, a  i  tak útulek potřebuje, 
aby lidé dál pomáhali příspěvky na trans-
parentní účet 323097804/0300 nebo kou-
pí krmení pro kočičky. Přispět útulku lze 
od prosince také na  internetových strán-
kách Kočičí přání (www.kociciprani.cz).

Za  všechny finanční příspěvky útulek 
všem dárcům předem moc děkuje. Velký 
dík patří také všem pravidelným přispěva-
telům a  podporovatelům, dobrovolníkům 
a pomocníkům. Kočičky jsou živí tvorové, 
kteří potřebují lidskou pomoc, a nemusí to 
být nutně jen o Vánocích.

Mgr. Jaroslava Janíková
Bzenec
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JAK SE S DĚTMI DOMLUVIT, KDYŽ JEŠTĚ NEMLUVÍ? 
Určitě jste se  už někdy ocitli v  situaci, 

kdy se  vaše ještě nemluvící batole z  ni-
čeho nic rozbrečí, a vy nevíte, co se sta-
lo. Nebo se vám pokouší něco ukázat, vy 
se snažíte uhodnout, co má na mysli, ale 
už to trvá moc dlouho, a  tak se váš dro-
beček rozbrečí... Jde takovým situacím 
předcházet?

Děti rostou a vyvíjí se. Stejně tak se musí 
napřed vyvinout i  jejich hlasové ústrojí. 
Jenže děti by s  vámi rády komunikovaly 
ještě před tím, než vůbec umí naplno mlu-
vit. Jejich mozek už zná spoustu pojmů 
a pracuje na plné obrátky, neustále se učí 
a nasává nové informace.

Co kdybyste si s nimi dokázali povyprá-
vět už i v tomto období?

Kurzy Znakování se  zpěvem a  hrou 
jsou jednou z  možností, jak se  dostat 
blíže do  jejich dětského světa. Můžou 
vám pomoci předcházet nedorozuměním 
a dětské (a vlastně i dospělácké) frustra-
ci. Díky nim se může s vaším drobečkem 

hravě dorozumět i  jeho blízké okolí, když 
je do znakování zasvětíte. 

Metoda BabySigns®  je vytvořena 
na základě výzkumu doktorek Lindy Acre-
dolo, Ph.D a Susan Goodwyn, Ph.D., které 
si v  roce 1982 všimly, že  děti přirozeně 
využívají jednoduché posunky, aby mohly 
vyjádřit určitá slova. A tak je napadla otáz-
ka, co by se stalo, kdyby tento přirozený 
vývoj podpořily a  tuto “slovní zásobu” 
dětem pomohly rozšířit? Výzkum probíhal 
dvě desetiletí a výsledkem je, mimo jiné, 
metoda Baby Signs®, se  kterou se  mů-
žete seznámit na  kurzech. A  nebojte se, 
pokud vás napadla otázka, zda znakování 
děti nezpomalí v rozvoji řeči, je to přesně 
naopak. Zmíněný výzkum i dlouholetá pra-
xe ukázaly, že znakující děti začínají mluvit 
dříve a lépe, než jejich neznakující vrstev-
níci. Děti přechází k  mluvenému slovu 
zcela přirozeně, jakmile jim jejich hlasové 
ústrojí dovolí mluvit.

Pojďte si se  mnou a  s  medvídkem 
Beebo™ užít legraci při učení se znaků! 

Sledujte facebookovou stránku “K sobě 
s  dětmi,” kam budu postupně přidávat 
informace o  kurzech i  další zajímavosti. 

Kde a kdy budou kurzy probíhat? 
Ve Bzenci v  zázemí Bzeneckého klubí-

ku, Kasárna 500. První lekce bude v úterý 
16. 1. 2024 v čase 10:00 - 10:45. 

Kurzy jsou vhodné pro děti od 6 do 36 
měsíců. Přihlašovat se můžete na e-mailu 
ksobesdetmi@gmail.com nebo na telefo-
nu 773 427 666. 

SMS zašlete ve  formátu: Jméno a  Pří-
jmení (dospělá osoba, která bude nejčas-
těji na  kurz s  dítětem docházet), Město 
(do  kterého chcete na  kurz docházet), 
Věk dítěte (ideálně v  měsících), Kontakt-
ní e-mail (na který vám zašlu podrobnější 
informace). 
Těším se na vás :-)

Vaše nezávislá certifikovaná lektorka 
Baby Signs®

Michaela Václavíková

VÍTÁME TYTO MALÉ BZENECKÉ 
OBČÁNKY:
Tadeáš Baďura
Teodor Dovály
Mikuláš Hudec
Lea Kalnická
Vojtěch Křížan
Patrik Novotný
Mathias Spurný
Michaela Šafránková
Elena Švanygová
Michael Tábor
Eduard Vašenda
Nathalie Žigová

SPOLEČENSKÁ KRONIKA

BLAHOPŘEJEME VŠEM, KTEŘÍ 
OSLAVUJÍ SVÁ VÝZNAMNÁ 
ŽIVOTNÍ JUBILEA:

80 let
Marie Čapková
Milada Jurásková
Jiří Kinzl

85 let
Marie Dudová
Marie Horáková
Vítězslava Komarňanská

86 let
Josef Burda

90 let
Miroslav Žádník

91 let
Rudolf Janoušek
Danuše Sochnová

93 let
Danuše Nevřivá

LOUČÍME SE S OBČANY, KTEŘÍ 
OPUSTILI NAŠE ŘADY:

Miroslava Jelínková
Václav Kmínek
Jaroslav Novotný
Eva Prachmanová
Ludvík Sigmund

UZAVŘENÉ SŇATKY:
Tomáš Schmidl z Třebíče a Simona Ljasovská ze Strážnice
Martin Elšík a Kristýna Vítková z Blatnice pod Svatým Antonínkem
Adam Kučerovský z Brna a Veronika Harvánková z Povážské Bystrice
Luděk Migdau ze Šlapanic a Marcela Hurtíková z Vracova
Tomáš Bartoš ze Slavkova u Uherského Brodu a Lenka Pohanková ze Žeravic
Jiří Pospěch z Brna a Jana Goliášová ze Šlapanic
Petr Vrbenský a Miroslava Tomečková ze Bzence
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INZERCE

Radostné a požehnané prožití 
vánočních svátků a úspěšný vstup 

do nového roku 2024 přeje 

Ing. Eva Rajchmanová, 
senátorka za Hodoninsko, 

Kyjovsko a VeselskoPF 
2024
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HLEDÁME NOVÉ 
KOLEGY A KOLEGYNĚ 

Buďte součástí výroby cukrovinek pro celý svět!

VÝROBNÍ OPERÁTOR

SKLADNÍK

ELEKTRONIK | ELEKTROMECHANIK 

25.000 – 35.000 Kč*

28.000 – 32.000 Kč*

40.000 – 50.000 Kč* •  Stabilitu silného zaměstnavatele
•  Měsíční příděl cukrovinek zdarma
•  5 týdnů dovolené, firemní benefity
•  Firemní stravování
•  Nástup možný ihned

NABÍZÍME

*dle směnnosti

tel. 518 398 765 kariera@candyplus.cz  www.candyplus.cz

NÁBOROVÝ BONUS 8.000 Kč

PRODEJNOU 
ROKU 2023

BZENECKÁ PRODEJNA 
MP KRÁSNO

ŘEZNICKO - UZENÁŘSKOU 

JIHOMORAVSKÉHO KRAJE SE STÁVÁ

S hrdostí oznamujeme, že se v letošním 
ročníku soutěže Řeznicko - uzenářská 
prodejna roku 2023, pořádaná Českým 
svazem zpracovatelů masa (ČSZM) 
umístila v Jihomoravském kraji 
Bzenecká prodejna MP Krásno. Je to 
pro nás závazek, aby náš zákazník byl 
stále na 1. místě.

Tímto také gratulujeme 
všem pracovníkům 
oceněné prodejny. 
Na fotce z leva doprava - Jana 
Sedláčková, Blažena Malenovská, 
Markéta Šafaříková, Filoména Němcová

nám. Svobody 327/41
696 81 Bzenec

Navštivte naši 
prodejnu na adrese:

MP KRÁSNO
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Střední škola gastronomie, hotelnictví a lesnictví Bzenec

Střední škola gastronomie, hotelnictví a lesnictví Bzenec, příspěvková organizace
náměstí Svobody 318, 696 81 Bzenec, tel. 518 384 527, www.sosbzenec.cz, e-mail: info@sosbzenec.cz

MATURITNÍ OBORY
Masér sportovní a rekondiční 69 – 41 – L / 02

Hotelnictví 65 – 42 – M / 01

Ekologie a životní prostředí 16 – 01 – M / 01

UČEBNÍ OBORY
Cukrář 29 – 54 – H / 01

Kuchař – číšník 65 – 51 – H / 01

Lesní mechanizátor 41 – 56 – H / 01

Rybář 41 – 53 – H / 01

Zahradník 41 – 52 – H / 01NÁSTAVBOVÉ STUDIUM
Mechanizace zemědělství 41 – 45 – L / 51
a lesního hospodářství

Podnikání 64 – 41 – L / 51

JEDNOLETÉ OBORY
(rozšíření kvalifikace, zkrácené studium pro uchazeče

s výučním listem nebo maturitní zkouškou)

Cukrář Lesní mechanizátor
Hotelnictví Rybář
Kuchař – číšník Zahradník
Výrobce potravin

UČEBNÍ OBORY
(pro žáky se speciálními vzdělávacími potřebami)

Potravinářská výroba 29 – 51 – E / 01

Zahradnické práce 41 – 52 – E / 01

V září 2023 jsme otevřeli nový maturitní obor Masér sportovní a rekondiční. Během studia získáte velmi
dobré jazykové znalosti, znalosti z přírodovědných oblastí, zorientujete se v administrativě, marketingu a
finanční oblasti. Profesně se zaměříte na fungování lidského těla, poradenskou činnost v oblasti správného
životního stylu, sportovní rehabilitace, masáže. Budete mít otevřenou cestu k vlastnímu podnikání i
dalšímu studiu.
Areál Bzenec - Přívoz
Žáci oborů Ekologie a životní prostředí, Lesní mechanizátor, Zahradník, Rybář se pohybují v atraktivním
prostředí zejména v odborné výuce. Samozřejmostí je práce s moderními přístroji. V nejbližším období
plánujeme pořízení trenažéru pro výuku práce s harvestorem a zřízení učebny pro výuku tohoto tématu.
Naši žáci tak získají jedinečnou možnost zkusit si práci na simulátoru a následně mohou usednout k další
výuce do stroje samotného. Vyzkoušíte si moderní práci při zcela automatizovaném a mechanizovaném
zpracování dřeva.
Využijte zajímavé prostředí a podmínky pro svoje vzdělání. Více na www.sosbzenec.cz



36

Bzenecký zpravodaj - čtvrtletník, periodický tisk územního samosprávného celku. 
Vydává město Bzenec (nám. Svobody 73, 696 81 Bzenec, tel.: 518 306 411-13, fax: 518 306 432,  

e -mail: knihovna@bzenec.cz, IČ: 284807, e -mail města: podatelna@bzenec.cz, odpovědná redaktorka: Jitka Navrátilová,
povoleno a registrováno pod číslem MK ČR E 12425, vydáno nákladem 1.700 ks, uzávěrka příštího čísla je 15. února 2024.

ZÁMEK V PROMĚNÁCH ČASU - DÍL III.
V minulém díle jsme opustili bzenecký zámek v době, kdy v roce 

1806 zemřela hraběnka Arnošta Salm-Neuburg a bzenecké panství 
přešlo podle závěti na jejího příbuzného Františka de Paula z Dit-
richštejna. Ten tak Bzenec připojil ke svým panstvím v Boskovicích 
a Sokolnicích. Cenné věci byly brzy ze bzeneckého zámku odveze-
ny do Boskovic, kde se část sbírek dochovala až do dnešních dnů. 
Můžeme zde obdivovat například původní bohatou knihovnu nebo 
portréty hrabat Pruskovských z Pruskova, které byly dříve součástí 
vybavení bzeneckého zámku. Ten byl posléze spolu s celým pan-
stvím prodán kurfiřtu Hesensko-Kasselska Vilému II. Hesenskému. 

Abychom však mohli v našem příběhu pokračovat dál a pochopili 
veškeré budoucí události a jejich význam v širších souvislostech, 
musíme si udělat malou odbočku a vydat se do vzdáleného He-
sensko-Kasselska a seznámit se alespoň v krátkosti s jeho historií. 

Hesensko-Kasselsko vzniklo v roce 1567, kdy bylo po smrti he-
senského lankraběte Filipa I. rozděleno Hesenské lankrabství mezi 
jeho čtyři syny. Tím se také rod rozdělil do jednotlivých linií. Lan-
krabství Hesensko-Kasselsko se  rozšířilo v  roce 1604, kdy lan-
krabě Mořic zdědil Hesensko-marburské lankrabství od svého be-
zdětného strýce Ludvíka IV. V roce 1720 se stal švédským králem 
Fridrich I., třetí syn hesensko-kasselského lankraběte Karla. Fri-
drich se 10 let od své korunovace stal v roce 1730 i hesensko-ka-
sselským lankrabětem; lankrabství tak bylo v  letech 1730–1751 
v personální unii se Švédskem. Jak králem, tak lankrabětem zůstal 
Fridrich až do  své smrti v  roce 1751. Ve  skutečnosti však vládl 
v Kasselu králův mladší bratr Vilém VIII., který lankrabství později 

zdědil. Za vlády jeho syna Viléma IX. bylo při  reorganizaci němec-
kých států a německé mediatizaci roku 1803 lankrabství Hesen-
sko-Kasselsko povýšeno na říšské kurfiřtství, respektive Hesenské 
kurfiřtství. Lankrabě Vilém IX. získal titul kurfiřta a psal se již jako 
kurfiřt Vilém I. Hesenský.

Od  té doby až do svého zániku je Hesensko-Kasselsko známé 
jako „Kurhessen,“ i když bylo stále obvykle označováno jako He-
sensko-Kasselsko. Jižněji ležící Hesensko-Darmstadtsko povýšil 
Napoleon v roce 1806 na velkovévodství. Hesenské kurfiřtství bylo 
v  roce 1806 připojeno k  Napoleonovu Vestfálskému království, 
kvůli podpoře kurfiřta Viléma Prusku. Po porážce Napoleona bylo 
v roce 1813 obnoveno.

V roce 1815 se stalo nezávislým členem Německého spolku. 
V prusko-rakouské válce bylo Hesensko-Kasselsko spojencem 
Rakouska a po jeho porážce v roce 1866 bylo připojeno k Prus-
kému království. V  rámci Pruska se  stalo součástí provincie 
Hesensko-Nasavsko, které se skládalo z bývalého Nasavského 
vévodství, Hesensko-Kasselska a svobodného města Frankfurt 
nad Mohanem.

Tímto vyprávěním jsme si aspoň trochu přiblížili zemi kurfiřta 
Viléma II. Hesenského a  v  dalším díle se  již zaměříme přímo 
na jeho osobnost, vládu a důvody, které vedly tohoto panovníka 
cizí suverénní země ke koupi bzeneckého panství.

Vzhledem k obsáhlosti daného tématu a omezenému prosto-
ru v tištěném zpravodaji bude vždy po publikování článku uve-
řejněna také jeho nezkrácená verze na městském webu www.
bzenec.cz. 

Vít Vratislavský, Libor Kuchař a Petr Janovský

Vilém II. Hesenský (1777–1847). 
Syn kurfiřta Viléma I. a jeho man-
želky Karoliny Vilemíny Dánské.

Kurfiřtský hodnostní klobouk. Kurfiřt byl 
říšský kníže s  právem volit panovníka 
Svaté říše římské národa německé-
ho. Původně volila krále všechna říšská 

knížata, kolem poloviny 13. století se  počet knížat s  právem volit 
snížil na  sedm, což v  roce 1356 formálně potvrdil císař Karel IV. 
svojí Zlatou bulou. Kurfiřti byli zároveň držiteli nejvyšších říšských 
úřadů. V roce 1692 se zvýšil počet kurfiřtů na devět. Po zániku Sva-
té říše římské národa německého v  roce 1806 pozbyl titul kurfiřta 
opodstatnění a  většina tehdejších kurfiřtů přijala jiné tituly. Jediný 
panovník, který pokračoval v  užívání titulu kurfiřta, byl právě lan-
krabě hesensko-kasselský, a to z prestižních důvodů, aby si uchoval 
postavení seniora Hesenského domu vůči nově povýšenému velko-
vévodovi Hesensko-Darmštadtskému. Vládci Hesensko-Kasselska 
udrželi kurfiřtský titul a vládu až do porážky v prusko-rakouské vál-
ce a zániku samostatného státu v letech 1866–1867.

Vývoj lankrabětského erbu Hesensko-Ka-
sselska. Zleva: erb používaný v  letech 
1736 – 1804; 1804 – 1815; 1815 – 1866.

Vilém I. Hesenský (1743–1821). 
Syn lankraběte Fridricha II. Hesen-
sko-Kasselského a jeho manželky 
Marie Hannoverské, dcery anglic-
kého krále Jiřího II. z hannoverské 
dynastie.


